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روزنامه

ابهام در حضور رضایی و لاریجانی

شیخ نور
عضویت 

اصولگرایان را 
نپذیرفت 

دبیر کل حزب کارگزاران سازندگی

درپرونده 
مهدی هاشمی 
شفاف اطلاع 
رسانی شود

آیت ا... مکارم شیرازی:

برجام برای کشور پیروزی محسوب می شود

توسط آیت ا... علوی گرگانی مطرح شد

درخواست جهت انتقال 
وزارت ارشاد به قم

در جلسه شورای حفاظت منابع آب استان قم تاکید شد:

استقرار صنایع کم آب بر 
راهبرد توسعه در استان قم

سه شنبه شب در جلسه شورای حفاظت منابع آب استان 
قم برا ستقرار صنایع کم آب بر بعنوان راهبرد راهبرد توسعه 

در استان تاکید شد.
استاندار قم در این جلسه گفت: کم آبی در کشور بویژه استان 
قم مساله بسیار جدی است و همه مسوولان آن را پذیرفته اند، از 
این رو باید برای مقابله با خشکسالی و حفاظت از منابع آبی همدل و 

هماهنگ باشیم. سید مهدی صادقی سه شنبه شب در جلسه شورای 
حفاظت منابع آب استان با بیان این مطلب افزود: فرهنگسازی در 
جهت مصرف بهینه آب در بخش های کشاورزی، صنعتی و خانگی 
بسیار مهم است و باید با جدیت دنبال شود و ما می توانیم از 
کشورهای موفق در عرصه مقابله با خشکسالی و کم آبی الگو بگیریم. 

وی طرح احیا و تعادل بخشی آب های زیرزمینی ...

 آیت ا... سید محمد علی علوی گرگانی از استادان برجسته حوزه علمیه قم خواستار انتقال مرکزیت فعالیت های وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی به قم شد.

وی روز چهارشنبه در دیدار با مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با بیان اینکه وزارت ارشاد بخشی از حوزه علمیه محسوب می 
شود، اظهار داشت: این وزارتخانه یک حالت برزخی دارد، یعنی که بین روحانیت و جامعه قرار گرفته است، و به یک معنا نه می شود آن را از 
حوزه و روحانیت و نه از طبقات مردم عادی جامعه دانست. استاد حوزه علمیه قم با بیان اینکه وزارت ارشاد واسطه بین مردم و روحانیت است 

،افزود: به نظر حقیر چقدر شایسته است که دولت برنامه ریزی کند و مرکزیت وزارت ارشاد را در قم قرار دهد ...
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توده 8 کیلویی از بدن بیمار زن 37 ساله خارج شد

جراحی نفس گیردربیمارستان نکویی
حکایت دیروز سعدی، داستان امروز اصولگرایان ا ست

اصولگرایان و تعداد کم صندلی های مجلس دهم کنایه »ذوالنور«  به » امیرآبادی«
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مذاکره کنندگان 
در مذاکرات خوب 
ظاهر شدند

رهبر معظم انقلاب در دیدار اقشار مختلف مردم:
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واکنش اسرائیل و عربستان 
به توافق هسته ای

اگر سیاست آمریکا را مطالعه کرده باشید می دانید که 
طی حداقل 50 سال گذشته امکان نداشته آمریکایی ها 
بتوانند یک تصمیم استراتژیک در مورد خاورمیانه بگیرند 

و در آن منافع و خواست های نخست وزیر اسرائیل را لحاظ نکنند. این اولین باری است که 
در تاریخ اسرائیل این اتفاق رخ داده که یک رئیس جمهور آمریکا علناً در مقابل نخست وزیر 
اسرائیل این گونه مذاکره کند. لابی اسرائیل در این مذاکرات نتوانسته به نتیجه مطلوب 
برسد. البته لابی اسرائیل عملاً بسیار فراتر از لابی رفته و در آمریکا تقریباً تبدیل به یک 

دولت سایه شده است.
این توافق نشان می دهد که اسرائیلی ها و لابی صهیونیست تلاش کرده است و هنوز هم 
ناامید نیست و خسته نشده است. هنوز هم تلاش می کنند و پول می گذارند که این توافق 
به مرحله اجرا نرسد. این دستاورد سیاسی بسیار بزرگ است. اینکه بخواهیم در آمریکا به 

نفع ایران لابی راه بیندازیم کار بسیار مشکل و سختی است ولی این اتفاق افتاده است.
در منطقه دو ایدئولوژیک و دو کشور داریم که با این توافق به شدت مخالف هستند. 
کشور اسرائیل و ایدئولوژیک صهیونیست و کشور عربستان و ایدئولوژیک وهابیت. این دو 

کشور و ایدئولوژیک بیشترین تلاش را کردند که نگذارند این توافقات به جایی برسد.
دلیل اینکه این دو کشور تا این حد تلاش می کنند که این مذاکرات به نتیجه نرسد، 
خیلی ساده است. طی سه دهه عربستان و اسرائیل توانستند با آمریکا، ایران را به عنوان 
دشمن استراتژیک مشترک خودشان تعریف کنند. وقتی ایران را امنیتی کردند و به عنوان 
دشمن استراتژیک با آمریکا جا انداختند، هر جوری که بخواهند آمریکا را می دوشند و 
فضا را علیه جمهوری اسلامی ایران جلو می برند. این موضوعی بوده است که تا قبل از این 
توافق واقعاً وجود داشته است. این اولین بار است بعد از سه دهه که این دشمنی مشترک 
استراتژیکی که عربستان، اسرائیل و آمریکا تعریف کرده بودند در حال محو شدن است. 
دلیل آن هم تصمیمی است که رئیس جمهور آمریکا گرفته که یک تصمیم تاریخی است. 
آنان دیگر نمی خواهند به ایران به چشم یک دشمن نگاه کنند بلکه می خواهند با ایران بر 

سر منافع مشترکشان تعامل داشته باشند.
بالاخره این دو کشور بیکار نخواهند نشست. احتمال پیش گرفتن دو استراتژیک برای 
این کشورها وجود دارد. موضوع اول این است که همچنان بادید خصومت با ایران برخورد 
کند. بر اساس این استراتژی باید یک بالانس سازی جدید را شروع نمایند. امروز می بینیم 
که عربستان و اسرائیل از نقشه جدید خاورمیانه، از کردستان بزرگ و از مرزهای جدید 
حرف می زنند. امروز عربستان، ترکیه و قطر یک جریان را شکل می دهند و با جریان های 
تروریستی همکاری می کنند. همه این ها یک موازنه سازی جدید است، چون آن موازنه 

قبلی با آمریکا به هم خورده است و باید یک روش جدیدی را در پیش بگیرند.
اما ممکن است این دو کشور به خصوص سعودی ها یک مقدار عقلانیت پیدا کنند و 
به استراتژیک دوم فکر کنند. یک ضرب المثل است که می گویند وقتی نمی توانی برخلاف 
مسیر آب شنا کنی، به مسیر آب برگرد و از آن استفاده کن. شاید یک روزی در خصوص 
این استراتژی یک رگه هایی پیدا شود، البته دیپلماسی ما در این زمینه بسیار مهم است. 
سعودی ها احتمالاً به این نتیجه برسند که ضدیت و یارگیری علیه ایران راه به جایی نخواهد 
برد. البته این موضوع بسیار پیچیده ای است. چند فرضیه روی رفتار سعودی ها علیه 
جمهوری اسلامی وجود دارد که از آن جمله می تواند به اختلاف فارس و عرب، شیعه و 
سنی، رقابت جمهوری اسلامی و سعودی و ... اشاره کرد. البته به نظر من یک مسئله بسیار 
مهم تر در این میان وجود دارد و سعودی ها بر مبنای این تئوری عمل می کنند. سعودی 
یک مشکل اساسی در داخل دارد و برای اینکه بتوانند آن مشکل را تحمل کنند، به دنبال 
تراشیدن یک دشمن خارجی برای خود هستند. سیستم سعودی متشکل است از ازدواج 
وهابیت با خاندان سعود، این دو باید باهم باشند. خاندان سعود به این نتیجه رسیده اند در 
جهان امروز اگر بخواهند حکومت کنند باید به تقاضاهای جدید در عصر ارتباطات و اطلاعات 
پاسخ دهند و نمی توانند عقب گرا باشند؛ اما نهاد وهابیت نه تنها به جلو فکر نمی کند، بلکه 
همچنان عقب گراست. امروزه چون وهابیت به عقب فکر می کند و آل سعود به جلو، اگر 
می خواهند حکومت کنند، این گره ای که بین وهابیت و آل سعود وجود دارد، در حال 
ازهم گسیختگی است. ضمن اینکه در خود خانواده وهابیت هم مشکلات بسیار زیادی وجود 
دارد. برای اینکه این گره همچنان حفظ شود نیاز به یک دشمن خارجی فرضی دارند و در 
این میان چه کسی می تواند بهتر از جمهوری اسلامی ایران باشد. رفتار سعودی ها با ایران 
در مقاطع مختلف برای نجات از این مشکل اساسی داخلی است. سعودی ها در جایگاهی 
نیستند که بتوانند با ایران رقابت هژومونیک داشته باشند چون ایران در منطقه بسیار جلو 
رفته است. اینجا دیپلماسی ایران بسیار می تواند تأثیرگذار باشد. باید به عربستان فهماند 
که دشمنی با ایران نمی تواند تو را نجات دهد و برعکس می تواند عامل هلاکت تو باشد. 
عربستان اگر با ایران کنار بیاید، ایران حتی می تواند امنیت داخلی این کشور را نیز تأمین 

کند؛ و این موضوع نیز از دستاوردهای منطقه ای توافق هسته ای است.
* مدیرکل دفتر مطالعات سیاسي و بین المللي وزارت امور خارجه

توسط آیت ا... علوی گرگانی مطرح شد:

درخواست جهت انتقال وزارت ارشاد به قم
 آیت ا... سید محمد علی علوی گرگانی از استادان برجسته حوزه علمیه قم 
خواستار انتقال مرکزیت فعالیت های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به قم شد.

به گزارش ایرنا،  وی روز چهارشنبه در دیدار با مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
قم با بیان اینکه وزارت ارشاد بخشی از حوزه علمیه محسوب می شود، اظهار داشت: این 
وزارتخانه یک حالت برزخی دارد، یعنی که بین روحانیت و جامعه قرار گرفته است، و به 

یک معنا نه می شود آن را از حوزه و روحانیت و نه از طبقات مردم عادی جامعه دانست.
استاد حوزه علمیه قم با بیان اینکه وزارت ارشاد واسطه بین مردم و روحانیت است ،افزود: 
به نظر حقیر چقدر شایسته است که دولت برنامه ریزی کند و مرکزیت وزارت ارشاد را در قم 
قرار دهد چرا که هر وزارتخانه ای تناسب با یک منطقه خاصی دارد، لذا اگر این وزارتخانه در 
قم و در کنار حوزه و مرجعیت قرار داشته باشد، از بسیاری چیزها مصون نگه داشته می شود. 
وی تصریح کرد: بدون شک ارتباط بین روحانیت و وزارت ارشاد و رفت و آمد افراد روحانی به 
این وزارتخانه شان و جایگاه آن را نزد مردم افزایش می دهد. آیت ا... علوی گرگانی با بیان اینکه 
باید کلیه اقدامات، طرح ها و فعالیت های وزارت ارشاد از قم به همه کشور نشات پیدا کند، 
تصریح کرد: با توجه به اینکه دامنه نفوذ نظام اسلامی تنها محدود به درون مرزهای ایران نمی 
شود، فعالیت های وزارتخانه مذکور می تواند از قم به خارج از کشور نیز راه پیدا کند. وی تاکید 
کرد: وزارت ارشاد تنها اختصاص به شیعیان و مسلمانان و یک قوم واحد ندارد بلکه به همه 
کسانی که از مسیر حق پیروی و واقعیت ها را جستجو می کنند تعلق دارد. آیت ا... علی علوی 
گرگانی اظهار کرد: اکنون نیز که این وزارتخانه در تهران قرار دارد ارتباطش را باید با روحانیت 
و مرجعیت بیشتر کند و نماینده ای در این وزارتخانه آخرین عملکردها و فعالیت های صورت 
گرفته را به مراجع و علما گزارش دهد، تا تصمیم گیری و سیاست های این وزارتخانه طبق 
نظر و مذاکره ای که با مراجع و علما صورت می گیرد، اتخاذ شود. آیت ا... علوی گرگانی با 
خاص و ویژه خواندن موقعیت و جایگاه وزارت ارشاد در جامعه و همچنین دید و نظر متفاوت 
مردم نسبت به این وزارتخانه تصریح کرد: اگر هزار کار مثبت به وسیله این وزارتخانه انجام شود، 
مردم آن را امری عادی و جز وظایف ذاتی این دستگاه می دانند، ولی در مقابل اگر حتی یک 
مورد نیز کار ناجور به وسیله آن انجام شود مردم آن را امری غیر طبیعی و به دور از شان و 
جایگاه این وزارتخانه می دانند. وی تصریح کرد: این وزارتخانه باید قبل از انجام هر کاری آن 
را با روحانیت و حوزه های علمیه در میان بگذارد، تا اگر بین آن کار و ارزش های اسلامی 
مغایرتی وجود دارد و انجام آن موجب ایجاد تنش در جامعه می شود، پیش از بروز تنش 

اقدامات پیشگیرانه لازم انجام شود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم  خبرداد:

صدور مجوز برای 9 هزار کتاب در سال گذشته
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم از صدور مجوز چاپ برای 9 هزار 

عنوان کتاب در سال گذشته خبر داد.
حجت الاسلام عباس دانشی ظهر دیروز در دیدار با آیت ا... علوی گرگانی با بیان اینکه 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم به دلیل وجود حرم مطهر حضرت معصومه 
)س( و مراجع تقلید دارای اهمیت بالایی است، اظهار کرد: امروز این اداره کل دارای وظایف 
متعددی است. وی افزود: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بر اساس رهنمودهای امام خمینی 
)ره( و رهبر معظم انقلاب و براساس اصول و چارچوب فعالیت می کند. مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به اینکه در سال گذشته 9 هزار عنوان کتاب مجوز چاپ 
گرفته اند، گفت: پنج میلیون کتاب در سال گذشته به چاپ رسید که 60 درصد این کتاب ها 
دینی بود. حجت الاسلام دانشی تصریح کرد: از آنجایی که در استان قم 400 کانون فرهنگی 
وجود دارد، 130 هزار جلد کتاب در سال گذشته به این مراکز اهدا شد. وی با اشاره به 
پیشتازی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در حوزه چاپ کتب دینی گفت: استان قم 

در حال حاضر در حوزه نشر کتب قرآنی و موسسات قرآنی پیشتاز است.

به منظورعرضه نوشت افزار ایرانی و اسلامی برپاشد

جشنواره آغاز سال تحصیلی  درقم 
رییس اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم گفت: نخستین جشنواره آغاز سال 
تحصیلی 95 – 94 به منظور فروش کالاهای ایرانی در زمینه لوازم التحریر و 

نوشت افزار اسلامی و ایرانی در مجتمع ناشران قم برگزار می شود. 
حمید خرمی اظهار داشت: به منظور حمایت از کالاهای ایرانی و آشنایی مردم با 
این محصولات، جشنواره مذکور با شعار »ساخت ایران بخریم، ایران ساخته می شود« 
از روز پانزدهم شهریورماه جاری تا پنجم مهرماه امسال برای بازدید عموم دایر است.وی 
خاطرنشان کرد: در این جشنواره لوام التحریر و نوشت افزار اسلامی و ایرانی، پوشاک، 
محصولات فرهنگی و هنری، صنایع دستی و کتاب های درسی، حوزوی، دانشگاهی، 
عمومی، کودک و نوجوان با تحفیف 10 تا 40 درصدی عرضه می شود. گفتنی است این 

جشنواره تا 5 مهرماه برپا می باشد. 

حوادث
فرمانده انتظامي استان قم اعلام کرد :

رسیدگی به 60درصد 
تماس های گرفته شده با 110

فرمانده انتظامي استان قم  گفت: فوریت هاي پلیسي 110 به 60 درصد تماس 
هایي که مردم با این پلیس گرفته اند رسیدگي کرده که در نتیجه آن جایگاه 
فرماندهي انتظامي استان قم از نظر رضایتمندي مردم در راستاي سرعت و دقت 

عمل، جزء سه استان برتر کشور بوده است. 

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سردار  کاظم مجتبایي  ، اظهار داشت: سیستم فوریت 
هاي پلیسي 110 از دو بخش تشکیل شده است که بخش اول مربوط به دریافت اخبار 
است که توسط اپراتورها انجام مي شود و سپس تحلیل و به رده هاي تخصصي و بخش 

هایي که در واقع اجرا کننده عملیات هاي پلیسي هستند، ابلاغ مي شود. 
وي افزود: بخش دوم مربوط به واحدهاي عملیاتي شامل پلیس هاي تخصصي مانند 
پلیس راهور، پلیس آگاهي، پلیس مبارزه با مواد مخدر و یگان ماموریتي فوریت هاي پلیسي 
110 است که بایستي کمتر از 10 دقیقه در محل حاضر شده و به خواسته هاي و نیازمندي 
هاي پلیسي مردم رسیدگي کنند، این بخش که یکي از بخش هاي مهم در عملیات هاي 

پلیسي است، مي تواند باعث افزایش رضایتمندي مردم باشد. 
فرمانده انتظامي استان قم تصریح کرد: معیارهایي که براي این پلیس پیش بیني شده 

سرعت ،  دقت عمل و رسیدگي به هنگام است.
سردار مجتبایي با اشاره به تعداد تماس هاي مردمي با فوریت هاي پلیسي 110 استان 
قم از ابتداي سال جاري تاکنون اضافه کرد: در این مدت حدود 230 هزار تماس با فوریت 
هاي پلیسي 110 داشتیم که از این تعداد، حدود 125 هزار تماس توسط این یگان عملیاتي 
شده و توانسته در محل هایي که مردم نیاز داشته، حضور و به خواسته ها و نیازهاي پلیسي 

مردم رسیدگي کنند. 
وي بیان داشت: فوریت هاي پلیسي 110 به 60 درصد تماس هایي که مردم با این 
پلیس گرفته اند رسیدگي کرده که در نتیجه آن جایگاه فرماندهي انتظامي استان قم از نظر 
رضایتمندي مردم در راستاي سرعت و دقت عمل، جزء سه استان برتر کشور بوده است. 

فرمانده انتظامي استان قم خاطر نشان کرد: در سال گذشته در این زمینه مقام اول را به 
دست آوردیم که این نشان دهنده انگیزه و تعهدي است که کارکنان فوریت هاي پلیسي 

110 نسبت به انجام ماموریت هایشان دارند. 
سردار مجتبایي ابراز امیدواري کرد: شهروندان همچون گذشته در ارتباط با انعکاس 
به موقع اخبار و نیز نیازمندي هایشان از پلیس قم، از طریق سامانه 110 اقدام کنند و 
پلیس قم آمادگي این را دارد که با سرعت و دقت به تمامي خواسته ها و نیازهاي مردم 

رسیدگي کنند. 

رئیس پلیس آگاهي استان قم  خبرداد:

کشف 24 تن برنج خارجي قاچاق
رئیس پلیس آگاهي استان قم از کشف 24 تن برنج خارجي قاچاق به ارزش 

720 میلیون ریال در این استان خبر داد. 
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ مهدي قدمي  اظهار داشت: ماموران اداره مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي استان قم حین گشت زني و کنترل تردد خودروهاي 
عبوري در جاده قدیم" قم – تهران" به یک دستگاه خودروي کامیون مشکوک شده و 

آن را متوقف کردند. 
وي با بیان اینکه خودروي موصوف فاقد هرگونه مجوز حمل و گمرکي بود، به ظن 
قاچاق مورد بازرسي قرار گرفت،افزود:در بازرسي از کامیون مشخص شد خودروي موصوف 

حامل 24 تن برنج خارجي قاچاق به ارزش 720 میلیون ریال است. 
رئیس پلیس آگاهي استان قم تصریح کرد: در این خصوص پرونده تشکیل شده به 
همراه متهم موصوف جهت سیر مراحل قانوني به اداره کل تعزیرات حکومتي استان ارسال 

شد. 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم خبرداد:

4 کشته ومجروح در حادثه واژگونی پژو
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم از کشته و 

مجروح شدن چهار نفر بر اثر واژگونی خودروی پژو خبر داد.
مهدی فراهانی با اشاره به حوادث 24 ساعت گذشته قم واژگونی خودروی پژو را از 
 ـتهران روی داد که  جمله حوادث این مدت برشمرد و گفت: این حادثه در جاده قدیم قم 
در آن سه نفر مجروح شدند. این حادثه متاسفانه با کشته شدن یک خانم جوان همراه بود.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم در ادامه واژگونی تریلی را 
از دیگر حوادث این مدت عنوان کرد و ادامه داد: این حادثه در جاده قدیم قم – سلفچگان 

روی داد.
فراهانی اضافه کرد: این حادثه با مجروح شدن یک نفر و کشته شدن یک نفر دیگر همراه 

بود. متاسفانه حال مجروح این حادثه وخیم گزارش شده است.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم به برخورد پراید با تیبا به 
عنوان دیگر حادثه این مدت اشاره کرد و گفت: این حادثه در خیابان انسجام روی داد که 

در آن پنج نفر مجروح شدند.

جراحی نفس گیردربیمارستان نکویی قم:

توده 8 کیلویی از بدن بیمار زن 37 ساله 
خارج شد

توده 8 کیلویی در عمل جراحی توسط آقای دکتر فرهنگ و بیگدلو ،از شکم 
یک خانم 37 ساله خارج شد . 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم آقای معزی مترون بیمارستان نکویی، 
هدایتی با بیان این خبر افزود: این خانم مبتلا به کیست تخمدان بود که به علت درد شدید 
و بزرگی شکم به این بیمارستان مراجعه و پس از انجام آزمایش های متعدد مشخص شد 

که تومور بزرگی فضای شکم بیمار را فرا گرفته است.
گفتنی است که این خانم از اواخر سال 93 با شکایت از درد و بزرگی شکم پیگیر درمان 
خود بود تا اینکه با مراجعه به بیمارستان توسط آقای دکتربیگدلو تحت معاینه قرار گرفت و 

با انجام آزمایشات تشخیصی وجود توده تایید و مقدمات جراحی وی آماده گردید.
مترون بیمارستان نکویی افزود: به جهت وجود چسبندگی های زیاد و نیاز به دقت در 
تمام زوایای اینگونه جراحی ها ، آقایان دکتر بیگدلو و دکتر فرهنگ برای انجام این جراحی 
سنگین در اتاق عمل حاضر گردیدند که بالاخره جراحی این بیمار با موفقیت به پایان رسید. 
مترون بیمارستان نکویی هدایتی یادآور شد: هم اینک حال عمومی و شرایط پس از 
عمل بیمار رضایت بخش است و برای ادامه درمان و تشخیص نوع توده، نمونه به پاتولوژی 

ارسال گردیده و بیمار با وضعیت رضایت بخش تحت مراقبت پزشکان قرار دارد.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان خبرداد: 

کشف بیش از 86 هزار مورد 
کالای قاچاق

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا 
پایان مردادماه، 86 هزار و 37 مورد کالای قاچاق در این استان کشف شده است. 
احمد ذاکری ، کالاهای کشف شده را شامل سیگار، توتون و تنباکو، مواد غذایی و 
تنقلات، لوازم آرایشی، میوه، قرص چاقی، پوشاک، داروهای گیاهی، زیتون و تجهیزات 
پزشکی برشمرد.وی گفت:ارزش کل کالاهای کشف شده دو میلیارد و 107 میلیون و 617 
هزار و 400 ریال می باشد. وی اضافه کرد: بیشترین میزان کشفیات در رابطه با مواد غذایی 
و تنقلات با 24 هزار و 614 مورد، سیگار با 24 هزار و 80 مورد و تجهیزات پزشکی با 22 
هزار و 64 مورد بوده است. ذاکری همچنین ارزش ریالی کشفیات عرضه خارج از شبکه در 
استان را در این مدت معادل پنج میلیارد و 833 میلیون و 851 هزار و 80 ریال اعلام کرد.

به گفته وی این کالاها شامل نفت کوره، نفت گاز، مرکبات و آرد خبازی )نانوایی و 
کارخانه های آرد( بوده است. 

سه شنبه شب در جلسه شورای 
حفاظت منابع آب استان قم برا ستقرار 
صنایع کم آب بر بعنوان راهبرد راهبرد 

توسعه در استان تاکید شد.
کم آبی در استان قم بسیار جدی است

کم  این جلسه گفت:  در  قم  استاندار 
آبی در کشور بویژه استان قم مساله بسیار 
جدی است و همه مسوولان آن را پذیرفته 
اند، از این رو باید برای مقابله با خشکسالی 
و حفاظت از منابع آبی همدل و هماهنگ 
باشیم. سید مهدی صادقی سه شنبه شب 
در جلسه شورای حفاظت منابع آب استان 
با بیان این مطلب افزود: فرهنگسازی در 
های  بخش  در  آب  بهینه  مصرف  جهت 
بسیار مهم  و خانگی  کشاورزی، صنعتی 
است و باید با جدیت دنبال شود و ما می 
توانیم از کشورهای موفق در عرصه مقابله با 
خشکسالی و کم آبی الگو بگیریم. وی طرح 
احیا و تعادل بخشی آب های زیرزمینی 
که در شورای عالی آب به تصویب رسیده 
است را مورد توجه قرار داد و گفت: اجرای 
و  مشارکت  نیازمند  طرح  این  درست 
هماهنگی مسوولان دستگاههای ذیربط و 
کشاورزان است و همه باید خود را در این 
جهت موظف بدانیم. صادقی گفت: با توجه 
به وضعیت خشکسالی و کم آبی شدید در 
استان، توسعه و گسترش بخش کشاورزی 
لزوما اقدام مناسبی نبوده و در اولویت برنامه 

ها قرار ندارد.
طرح های توسعه ای بخش کشاورزی 

در قم اجرا نشد
و  اقتصادی  امور  معاونت  سرپرست   
توسعه منطقه ای استانداری قم نیز در این 
جلسه گفت: با توجه به وضعیت خشکسالی 
و کم آبی شدید، راهبرد توسعه در استان بر 
اساس استقرار صنایع کم آب بر شکل گرفته 
و توسعه بخش کشاورزی در اولویت برنامه 
اظهارداشت:  دهناد  رضا  سید  نیست.  ها 
طرح های توسعه ای بخش کشاورزی که 
در دولت نهم و دهم به شدت در سراسر 
کشور پیگیری می شد، هیچگاه در استان 
قم مورد پذیرش قرار نگرفت و ما در این 
جهت در رتبه آخر بودیم. وی شرایط کم 
آبی و خشکسالی در کشور را بحرانی و این 

موضوع را ملی و میان وزارتخانه ای دانست 
و گفت: در مطالعات آمایش سرزمین، نقش 
و تکلیف هر استان به خوبی تعریف شده 
دوگانگی  دچار  نوعی  به  امروز  اما  است، 
شده ایم که از سویی به توسعه کشاورزی 
تشویق می شویم و از سویی منابع آبی برای 
کشاورزی نداریم. دهناد با بیان اینکه باید 
برای مقابله با کم آبی در کشور، در سیاست 
های کلان همدل، هماهنگ و همگرا باشیم، 
تصریح کرد: دردوران پس از انقلاب اسلامی 
جمعیت کشور دو برابر شده اما جمعیت 
استان قم بیش از پنج برابر شده است و اگر 
پروژه انتقال آب از سرشاخه های دز برای 
انتقال آب شیرین انجام نمی شد، امروز آب 

شور هم برای مصرف در اختیار نداشتیم.
نگاه منطقی بین حفاظت از منابع آبی 

و توسعه بخش کشاورزی
معاون عمرانی استانداری قم نیز در این 
جلسه گفت: برای مدیریت صحیح منابع آبی 
و مقابله با خشکسالی، باید مدیریت یکپارچه 

در حوزه های آبخیز کشور اعمال شود.
جواد دلاوری قم با بیان این مطلب افزود: 
بدون اعمال مدیریت یکپارچه در حوزه های 
آبخیز، برنامه ریزی ها و اقدامات در استانها 
برای مدیریت منابع آبی، بی اساس و بی 
فایده خواهد بود. وی خاطرنشان کرد: امروز 
استان قم که در انتهای حوزه آبخیز قرار 
گرفته، به دلیل برخی اقدامات در استانهای 
همجوار که در ابتدای این حوزه آبخیز قرار 
بالادستی، به شدت دچار  دارند، سدهای 
خشکسالی و نشست و تخریب زمین ها و 

تالابها شده است. معاون عمرانی استانداری 
قم، نگاه منطقی بین حفاظت از منابع آبی و 
توسعه بخش کشاورزی را ضروری دانست و 
افزود: باید ضمن بهره برداری اصولی از منابع 
آبی در وضعیت کم آبی شدید کشور، اقتصاد 
مدنظر  نیز  را  غذایی  امنیت  و  کشاورزی 
قرار دهیم. وی در پایان تصریح کرد: این 
موضوعات باید با تعامل و هماهنگی میان 
مسوولان، دستگاههای اجرایی و نهادهای 
مرتبط و کشاورزان انجام شود تا در بخش 
کشاورزی بیش از هر زمان دیگری شاهد 
مصرف بهینه منابع آبی باشیم و نسل های 

آینده از نعمت آب بهره مند باشند.
معضلات کم آبی قم، ریشه در بیرون از 

مرزهای استان دارد
فرماندار قم نیز در این جلسه گفت: با 
توجه به وضعیت وخیم کم آبی و خشکسالی 
و  غیرمجاز  آب  چاههای  حفر  با  قم،  در 
برداشت بی رویه از چاهها در بخش ها و 

روستاهای استان قاطعانه برخورد می شود.
رضا سیار افزود: شورای روستاها برای 
مقابله با برداشت و حفر چاههای غیرمجاز 
در این مناطق بسیج و روستاییان نسبت 
به این تخلفات حساس شده اند، زیرا اولین 
ضرر و آسیب آن برای خود آنهاست. وی 
با بیان اینکه عزم عمومی برای مقابله با 
حفر چاههای آب غیرمجاز در استان ایجاد 
شده و اختلاف نظری در این جهت وجود 
ندارد، خاطرنشان کرد: متاسفانه با این روند 
های  دشت  نابودی  و  مرگ  خشکسالی، 
استان قطعی است و ما می توانیم با برخی 

اقدامات این نابودی را به تاخیر بیندازیم. 
فرماندار قم در ادامه افزود: البته امیدواریم 
بتوانیم برخی اقدامات را برای جبران این 
تخریب ها و خشکسالی های گسترده در 
دشت ها، مراتع و تالابهای استان انجام دهیم 
تا بتوانیم این مناطق ارزشمند را احیا کنیم. 
وی در پایان با بیان اینکه اجرای طرح احیا 
و تعادل بخشی آب های زیرزمینی باید با 
جدیت پیگیری شود، تصریح کرد: تهدیدات 
و معضلات کم آبی امروز قم، ریشه در بیرون 
از مرزهای استان داشته و با احداث سدهای 
15 خرداد و غدیر، حقابه های استان قطع 
شده و ما شاهد نشست و تخریب زمین در 

پایین دست رودخانه ها بوده ایم.
 کاهش سطح زراعی در استان قم

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
نیز در این جلسه گفت: تغییر الگوی کشت، 
راندمان  افزایش  و  زراعی  سطح  کاهش 
آبیاری در دستور کار بخش کشاورزی در 

استان قرار گرفته است.
به  توجه  با  گفت:  طلایی  محمدرضا 
سالهای  آبی  کم  و  خشکسالی  وضعیت 
تحقق  برای  بندی  زمان  برنامه  گذشته، 
اهداف و ایجاد تعادل میان سطح تولیدات 
کشاورزی و حفاظت از منابع آبی تدوین 
شده است. وی با بیان اینکه بیش از 15 هزار 
نفر در استان قم به صورت مستقیم از بخش 
کشاورزی بهره برداری می کنند، گفت: یک 
هزار و 53 حلقه چاه در استان قم دارای 
نیز  غیرمجاز  آب  و چاههای  است  مجوز 
باید با هماهنگی دستگاههای اجرایی ذیربط 
تعطیل شود. وی با بیان اینکه بیش از 80 
درصد وسعت سفره های آب زیرزمینی قم 
در خارج از مرزهای استان واقع شده است، 
کشاورزی  بخش  در  ما  کرد:  خاطرنشان 
میزان مصرف آب را به سطح درخواستی 
پر  برای  باید  اما  نیرو می رسانیم،  وزارت 
آب شدن سفره های زیرزمینی استان نیز 
تمهیداتی اندیشیده شود. طلایی در پایان 
بخش  از  باید  نیرو  وزارت  کرد:  تصریح 
کشاورزی حمایت کرده و اعتبارات مورد نیاز 
برای افزایش راندمان آبیاری و بهینه سازی 
مصرف آب در بخش زراعت و باغبانی استان 

قم را تامین کند.

در جلسه شورای حفاظت منابع آب استان قم تاکید شد:

استقرار صنایع کم آب بر راهبرد توسعه در استان قم

و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل   
گردشگری استان قم گفت: ساماندهی منطقه نمونه 
گردشگری دیرگچین از اولویت های میراث فرهنگی 

قم است که مشکلات آن در حال پیگیری است.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم، عیسی رضایی  در جلسه 
با تعامل  با اشاره به اینکه  مجتمع های گردشگری قم 
گردشگری  نمونه  منطقه  مشکلات  مربوطه  نهادهای 
کاروانسرای دیر گچین در حال پیگیری است گفت: سرمایه 
گذار این منطقه با ارایه طرح جدید راهکارهایی را ارایه 
کرده است که بدون کمترین دخل و تصرف در زیست 

محیطی بتوان از این منطقه بهره برداری کرد.
وی افزود: طرح مربوطه برای بررسی و ارایه راهکار به 
دو اداره کل محیط زیست و منابع طبیعی و آبخیزداری 
تحویل داده شده است تا بتوانیم با بهره برداری از فاز یک 
این منطقه نمونه در توسعه زیرساخت های گردشگری 

استان قدم برداریم.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 

از صدور مجوز طبیعت گردی و کویرگری در منطقه نمونه 
گردشگری دیرگچین خبر داد و گفت: فعالیت سرمایه گذار 
در این عرصه با تعامل ارگان های مختلف و دستگاه های 
امنیتی استان تحقق می شود در همین راستا در طرح 
کویرگردی از جمله بازی های ورزشی مربوط به کویر، رصد 
ستارگان، دریاچه های فصلی، باغ گیاهان دارویی و سایر 

موارد ایجاد می شود.
رضایی افزود: در بخش دیگر این طرح طبیعت گردی با 
موضوع احیای گونه های متعدد گیاهی و جانوری کویری 
در نظر گرفته شده است که گردشگران از این طریق با گونه 

های مختلف آشنا شوند.
وی با اشاره به اینکه کاروانسرای دیرگچین واقع در 75 
کیلومتری اتوبان قم- گرمسار، مادر کاروانسراهای ایران 
جزء مناطق نمونه گردشگری مصوب هیات دولت در سال 
89  است، گفت: این اثر ثبت شده ملی تاریخی در سال 
82 است که با توجه به عظمت این بنا وموقعیت جغرافیای، 
موضوع احیای آن به عنوان یک جاذبه تاریخی وگردشگری، 
اقتصادی و زیرساخت های  زایی، توسعه  اشتغال  ایجاد 

گردشگری استان دارای اهمیت بسیاری است.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم 
افزود: طبق طرح سرمایه گذار در منطقه نمونه گردشگری 
کاروانسرای دیرگچین برای تعداد زیادی از افراد اشتغال 
ایجاد می شود که این امر توسعه اقتصادی استان را نیز 

فراهم می سازد.
نمونه  منطقه   12 قم  استان  اینکه  بیان  با  رضایی 
گردشگری مصوب هیات دولت دارد گفت: شش منطقه 
از این مناطق دارای سرمایه گذار است و برای مناطق دیگر 
در چندین نوبت فراخوان جذب سرمایه گذار برگزار شده 
است ولی برای برخی از آنها هیچ سرمایه گذاری رغبت 
نشان نداده است لذا برای آخرین بار فراخوان جذب سرمایه 

گذار ظرف روزهای آتی برگزار خواهد شد.
وی افزود: برای بهره برداری از مناطق گردشگری نمونه 
استان از سرمایه گذارن حمایت می شود تا بتوانیم موانع 
موجود را مرتفع سازیم ضمن اینکه در هفته گردشگری فاز 
یک منطقه نمونه گردشگری بین المللی دستجرد با عنوان 

دهکده سلامت صبا به بهره برداری می رسد.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم :

ساماندهی دیرگچین در اولویت میراث فرهنگی قرار دارد

سرمقاله

اخبار

مصطفی ترک زهرانی *

در  گفت:  تقلید  مراجع  از  یکی 
مناسبت های مختلف مانند اعیاد و 
وفیات هم می توان مردم را در بقاع 
برنامه های  و  آورد  هم  گرد  متبرکه 
تا  کرد  اجرا  آنها  برای  فرهنگی 
امامزادگان  سرانجام آستان مقدس 
به کانون تبلیغ فرهنگ شیعی ناب 

تبدیل شوند.
کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
آیت ا...  قم،  استان  خیریه  امور  و  اوقاف 
العظمی ناصر مکارم شیرازی در دیدار با 
مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان قم 
با اشاره به این حقیقت که مردم در نظام 
جمهوری اسلامی خواستار فعالیت هایی 
کامل و جامع از سازمان اوقاف هستند 
اظهار کرد: اوقاف باید تحولی عظیم در 
فعالیت های خود به وجود بیاورد. وی افزود: 
تحول اوقاف بدان معناست که فعالیت های 
این  باشد و  فرهنگی گسترده ای داشته 
انتظاری است که از چنین سازمانی بعد از 

پیروزی انقلاب اسلامی می رود. 
این مرجع تقلید با اشاره به فعالیت های 
و  اوقاف  سازمان  توسط  گرفته  صورت 
اداره کل استان قم خاطرنشان کرد: تمام 
کارهایی که صورت گرفته خوب هستند 
و نکته حائز اهمیت اینکه نیروی بالفعلی 
در بقاع متبرکه وجود دارد که مردم را به 
سمت خود جذب می کند و اوقاف می تواند 

از این ظرفیت به بهترین نحو استفاده کند.
نیروی  این  داد: لازم است  ادامه  وی 
مسیر  در  دعوت،  به  نیاز  بدون  و  آماده 
صحیح آموزش داده شود و هدایت گردد 
بقاع متبرکه  به  زیرا روحیه کسانی که 
مراجعه می کنند برای پذیرش حقایق و 
معارف بسیار آماده است و قصد و نیت آنها 

معنوی است.
اینکه  بیان  با  شیرازی  مکارم  آیت ا... 
میلیون ها زائر در طول سال به قم مراجعه 
می کنند و بقاع متبرکه قم هم هزاران زائر 
از طرق مختلف  کرد:  دارند خاطرنشان 

مانند حضور مبلغان و همچنین توزیع 
جزوه های فشرده که شامل تاریخ و سابقه 
همچنین  و  متبرکه  بقاع  و  امامزادگان 
سلسله روایات و دستورات اخلاقی است، 

می توان به کار فرهنگی پرداخت.
در  افزود:  قم  علمیه  حوزه  استاد 
مناسبت های مختلف مانند اعیاد و وفیات 
متبرکه  بقاع  در  را  مردم  می توان  هم 
گرد هم آورد و برنامه های فرهنگی برای 
آنها اجرا کرد تا سرانجام آستان مقدس 
امامزادگان به کانون تبلیغ فرهنگ شیعی 
ناب تبدیل شوند؛ تاکنون حرکت هایی در 
این زمینه صورت گرفته ولی به عقیده من 
کامل و جامع نبوده و ظرفیتی به مراتب 

بیش از مقدار کنونی وجود دارد.

استفاده از ظرفیت امامزادگان برای 
ارتقا فرهنگی محلات قم

امور خیریه استان  اوقاف و  مدیرکل 
برنامه ریزی  دیدار گفت:  این  در  نیز  قم 
بسیار جامعی صورت گرفته تا از ظرفیت 
دینی  فرهنگ  ارتقا  در  امامزادگان 
محلات قم استفاده کنیم. حجت الاسلام 
والمسلمین سید اسماعیل حسینی مقدم 
با اشاره به عنایات ویژه این مرجع تقلید به 
مسئله اوقاف اظهار کرد: توفیق شده که در 
قم مسئولیتی به اینجانب واگذار شود تا بار 

دیگر بتوانیم شما را زیارت کنیم.

جاری،  سال  آغاز  از  افزود:  وی 
بخش های مختلف اوقاف قم توانسته اند 
به توفیقات خوبی دست یابند که در ابعاد 
مختلف فرهنگی و اجتماعی می توان به 

آنها اشاره کرد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
با اشاره به اجرای طرح آرامش بهاری در 
نوروز امسال با حضور 50 روحانی مبلغ 
گفت: استان قم از نظر اجرای این طرح 
بوده  کشور  استان های  موفق ترین  جزو 

است.
وی ادامه داد: در بوستان ها هم همکاری 
خوبی میان اوقاف و سایر مراکز فرهنگی 
صورت گرفت ولی عمده فعالیت های اوقاف 
مربوط به بقاع متبرکه و اماکنی همچون 
مسجد اهل بیت)ع( در ورودی قم از سمت 

تهران، ورودی شاه جمال و همچنین کوه 
است. حجت الاسلام  بوده  نبی)ع(  خضر 
والمسلمین حسینی مقدم به طرح »یاس 
نبوی« اشاره کرد و گفت: در این طرح هم 

دستاوردهای خوبی حاصل شده است.
اشاره  با  قم  استان  اوقاف  مدیرکل 
پوشش  زیر  افراد  برابری  چهار  رشد  به 
طرح های اوقات فراغت اوقاف در تابستان 
 2100 امسال  کرد:  خاطرنشان  امسال 
نفر از دانش آموزان دختر و پسر در بقاع 
متبرکه زیر پوشش برنامه های اعتقادی، 
گرفتند  قرار  ورزشی  و  تربیتی  اخلاقی، 

و 83 نفر از روحانیون متخصص در امور 
تبلیغی، کلاس هایی را برای آنها برگزار 

کردند.
وی عنوان داشت: هیئتی مذهبی از 
میان دانش آموزان شرکت کننده در این 
طرح تشکیل شد که در سالروز شهادت 
امام جعفر صادق)ع( در قالب دسته ای از 
آستان مقدس شاه احمد قاسم)ع( تا حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( به عزاداری 

پرداختند.
حسینی  والمسلمین  حجت الاسلام 
اوقاف  قرآن  حفظ  طرح های  به  مقدم 
نفر  هزار  افزود: حدود 6  و  پرداخت  قم 
در کلاس های طرح حفظ قرآن در بقاع 
متبرکه تشکیل شده و 200 مربی خواهر و 

برادر اداره کلاس ها را بر عهده دارند.
امور خیریه استان  اوقاف و  مدیرکل 
و  اشاره  موقوفات  احیای  مبحث  به  قم 
حمایت  با  است  امید  کرد:  خاطرنشان 
مراجع عظام تقلید، بتوانیم این مأموریت 
مهم را هم در قم به بهترین نحو انجام 
رئیس  تدبیر  به  جامعی  سامانه  دهیم؛ 
تاکنون  و  راه اندازی شده  اوقاف  سازمان 
510 هزار برگه وقفی و دیگر اسناد مورد 
بازنگری قرار گرفته و در سامانه به ثبت 
بقاع  بخش  در  افزود:  وی  است.  رسیده 
رهبر  تاکیدات  به  توجه  با  نیز،  متبرکه 
به  آنها  تبدیل  بر  مبنی  انقلاب  معظم 
قطب فرهنگی و همچنین اشاره ایشان به 
اهمیت امامزادگان قم، وظیفه داریم بقاع 
متبرکه را به بهترین نحو سامان دهی کنیم 
و فعالیت های عمرانی و فرهنگی خوبی 
حجت الاسلام  بیندازیم.  راه  به  آنها  در 
گفت:  مقدم  حسینی  والمسلمین 
برنامه ریزی بسیار جامعی صورت گرفته 
تا از ظرفیت امامزادگان در ارتقا فرهنگ 
دینی محلات قم استفاده کنیم؛ بنا داریم 
در همه بقاع متبرکه شاخص، هیئت های 
مذهبی ویژه نوجوانان و جوانان تشکیل 
دهیم و علاوه بر این، برنامه های مختلفی 
نیز برای خانواده ها تدارک دیده شده است.

آیت ا... مکارم شیرازی در دیدار مدیر کل اوقاف استان قم:

بقاع متبرکه به کانون تبلیغ فرهنگ شیعی ناب تبدیل شوند 



3 اقتصادی

تعاونی اقتصاد انسان محور 

در کشورهای صنعتی، تعاونی ها در زمینه انسجام مجدد گروههای اجتماعی 
در حاش�یه از قبیل افرادی که نمی توانند در یک بازار عادی، هزینه های تهیه 
مسکن خود را تامین کرده و یا دچار بیکاری طولانی مدت و یا مواجهه با عدم 
اشتغال جوانان هستند، تامین خدماتی که قبلا توسط دولت ارائه می شد به ویژه 
در ارتباط با بهداشت و درمان و خدمات رفاهی و به ویژه در حفظ محیط زیست 

سهم عمده ای را ایفا می کنند.
در پارادایم تعاون تاکید اصلی و هدف از تشکیل تعاونی ها رفع نیازهای مشترک اقتصادی 
اجتماعی و فرهنگی اعضا است. نیازهایی که جنبه عمومی دارند و افراد به تنهایی قادر 
به تامین آن نیستند)نظیر نیاز عمومی به خدمات زیربنایی، تامین اشتغال، تامین نیاز 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان(و تامین آنها بسیج عمومی را طلب می کند.تعاونی ها 
ــرمایه های اقتصادی، انسانی و اجتماعی کمک  همچنین با توانایی خود در ترکیب س
می کنند تا افرادی که عضویت تعاونی ها را می پذیرند به منابعی نظیر سرمایه، اشتغال، 
ــبکه های اجتماعی  ــی از ش مهارت، اطلاعات ،آموزش، درآمد و انواع حمایت های ناش
دست یابند. تعاونی ها بستر مناسبی را برای ایجاد و گسترش اعتماد اجتماعی و توسعه 
هنجارهای تعامل و عمل جمعی فراهم می سازند که ظرفیت ها را در عرصه های عمل 
اقتصادی در اختیار تعاونی ها قرار می دهد.در حالی که تعاونی ها می توانند در تامین این 
بخش از نارسایی های نظام بازار که به دلیل سرمایه بر بودن و پایین بودن بازده اقتصادی 
مورد اقبال بخش خصوصی قرار ندارند نیز نقش ایفا کنند تعاونی های خدمات عمومی در 
امریکا تامین کننده برق،خدمات آب و تلفن و ارائه دهنده خدمات آموزشی و بهداشتی 
ــیس شده در حوزه تاسیسات  ــتند.  در امریکا از مجموع 6 هزار و 507 تعاونی تاس هس
عمومی در مجموع تعداد پنج هزار و 220 تعاونی فعال هستند.این تعاونی ها دارای بیش از 
20 میلیون عضو هستند و دارایی آنها بالغ بر 121میلیارد دلار است و سالانه بیش از 37.7 
میلیارد دلار درآمد دارند. این تعاونی ها برای بیش از 178هزار نفر ایجاد شغل کرده اند و 
سالانه 58 میلیارد دلار دستمزد پرداخت می کنند. تعداد 864 تعاونی توزیع 10 درصد 
مجموع کیلووات ساعت برق مصرفی نهایی امریکا را توزیع می کنند. این تعاونی ها 75 
درصد وسعت کشور را پوشش می دهند و مالکیت نگهداری 42 درصد کل خطوط توزیع 
برق کشور را برعهده دارند و در سطح ملی به 42 میلیون مشترک اصلی شامل 12درصد 
مصرف کنندگان برق، سرویس می دهند.این تعاونی ها دارای حدود 16میلیون عضو و 
ــتغالزایی با 6.6میلیارد دستمزد پرداخت شده و 11 میلیارد  نزدیک به 130هزار نفر اش
دلار درآمد هستند.موتور محرکه و فلسفه درونی نظام سرمایه داری الگوهای رقابتی است 
که برای دستیابی به سود و ارزش بیشتر تنظیم شده در حالیکه در پارادایم تعاون نقطه 
آغازین تشکیل تعاونی، نیازهای مشترک اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی افرادی است که 
به تنهایی قادر به تامین آن نیستند و دستیابی به آنها تنها از طریق مکانیزم همکاری پیش 
می رود. تعاون نظیر دیدگاههای جدید اقتصادی مبتنی بر توسعه انسان محور است و از 
رویکرد توانمندسازی دفاع می کند. پیوند بین عدالت، آزادی و برابری بر کانون انسان و 

قابلیت های وی بنا می شود. 
متخصص بخش تعاون

رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی؛

قیمت مرغ از 20روز دیگر کاهش می یابد
رییس اتحادیه فروش�ندگان پرنده و ماهی با بیان اینکه اکنون هر کیلو مرغ 
در خرده فروشی ها 7100 تومان عرضه می شود از کاهش قیمت مرغ از 20روز 

آینده خبر داد.
 مهدی یوسف خانی  با اشاره به کاهش 150 تومانی قیمت هر کیلو مرغ در مقایسه با 
روز دوشنبه اظهار کرد: قیمت هر کیلو مرغ زنده در بازار 4700 تومان است که در مقایسه 
با روز دوشنبه 100 تومان کاهش داشته است.  وی با بیان اینکه معمولا قیمت مرغ در 
اوایل هفته نسبت به اواسط هفته به دلیل افزایش تقاضا گران تر است، میانگین قیمت 
مرغ در یک ماه اخیر را 7000 تومان اعلام کرد. رییس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی 
افزود:  از حدود یک ماه پیش دوباره مجوز جوجه ریزی برای این بخش ها صادر شد و تا 
به امروز جوجه ها 30 روزه شده اند و با توجه به این که دوره جوجه ریزی 50 روزه است 
می توان گفت از 20 روز آینده این جوجه ها وارد بازار می شوند. بنابراین قیمت مرغ از اواخر 

شهریورماه و اوایل مهرماه با آمدن جوجه های جدید به بازار کاهش می یابد.

امتیاز بهره برداری از امتیاز بهره برداری از سازه های 

لمپست سطح شهر را به مدت یک سال  از طریق برگزاری 

مزایده به بخش خصوصی واگذار نماید.

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به 

عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز 

جهت دریافت اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی 

شهرداری قم واقع در خیابان شهید طالقانی )آذر(، کوچه 

شماره 25، ساختمان زیباسازی، واحد حقوقی مراجعه و یا 

جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37722900 

تماس حاصل فرمائید. 

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده 

خواهد بود. 

سازمان زیباسازی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت  دوم(

امتیاز بهره برداری از امتیاز بهره برداری از سه سازه بیلبورد 

سطح شهر را به مدت دو سال  از طریق برگزاری مزایده به 

بخش خصوصی واگذار نماید.

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به 

عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز 

جهت دریافت اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی 

شهرداری قم واقع در خیابان شهید طالقانی )آذر(، کوچه 

شماره 25، ساختمان زیباسازی، واحد حقوقی مراجعه و یا 

جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 37722900 

تماس حاصل فرمائید. 

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده 

خواهد بود. 

سازمان زیباسازی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت  دوم(

گزارش/زهرا قلی پور

 از سال 1385 یعنی یک سال بعد از تشکیل دولت نهم 
درآمد نفتی ایران ناگهان به 62.01  میلیارد دلار رسید، در 
سال 1386 درآمد نفت ایران برابر 81.6 میلیارد دلار و در 
 1388 سال  در  رسید.  81.9  میلیارد دلار  به   1387 سال 
درآمدهای نفتی کاهش یافته و به 62 میلیارد دلار رسید 
اما در سال 1389 درآمدهای نفتی بار دیگر با رشد به 74 

 میلیارد دلار رسید.
در 8  کشور  نفتی  درآمدهای  و  صادرات  تولید،  میزان  مرور   
دولت بعد از انقلاب از سال 1360 به این سو، ما را به ارقامی قابل 
تامل سوق می دهد و آن اینکه در زمان ریاست جمهوری محمود 
احمدی نژاد )دولتهای نهم و دهم( درآمدهای نفتی برابر 57 درصد 

درآمدهای نفتی کل تاریخ جمهوری اسلامی ایران است.
آمار ها حاکی از آن است که درآمد حاصل از فروش نفت در دولت 
میرحسین موسوی معادل 102.72 میلیارد دلار، در دولت هاشمی 
رفسنجانی 123.6  میلیارد دلار، در دولت خاتمی 176 میلیارد دلار 

و در دولت احمدی نژاد نیز 270 میلیارد دلار بوده است.
 بررسی درآمد حاصل از فروش نفت خام نشان می دهد متوسط 
درآمد سالانه دوره دولت احمدی نژاد 2.5 برابر متوسط درآمد سالانه 
دوره خاتمی، 4.2 برابر دوره هاشمی و 4.8 برابر دوره موسوی بوده 
اما با وجود افزایش قیمت نفت طی سالهای 82 تا 84 ، میزان تولید 
نفت کاهش یافته و درآمدهای سالانه نفتی از 113 میلیارد دلار به 

50 میلیارد دلار رسیده است.
قدر مسلم آن که پس از کاهش تولید نفت خام در سال های اول 
انقلاب، سطح تولید هیچ گاه به شش میلیون بشکه در روز نرسید و 
به آن دوران بازنگشت ولی با افزایش بهای نفت خام درآمد حاصل از 
صادرات نفت افزایش پیدا کرد که بیشترین نمود آن را در دولت های 
نهم و دهم شاهد بوده ایم بطوری که درآمد حاصل از فروش نفت 
خام در دولت نهم بالغ بر 258 میلیارد دلار بوده که 35 درصد کل 

درآمد 735 میلیارد دلاری بعد از سال 57 را شامل می شود.
از نفت 13 دلاری تا اداره جنگ

مطالعه آمارهای قیمت نفت در 8  دولت بعد از انقلاب نشان 
نیز  تحمیلی  دوران جنگ  با  که  موسوی  دولت  در  که  می دهد 
برابر  ایران  همزمان بوده به طور متوسط قیمت هر بشکه نفت 
23.53 دلار یعنی بین 13 تا 33 دلار در نوسان بوده است و این در 
حالی است که از سال 1365 به بعد یعنی زمان اوج گرفتن جنگ 
تحمیلی اوضاع روبه وخامت بیشتری رفت و قیمت هر بشکه نفت 
ایران به پایین ترین رقم خود یعنی 13 دلار رسید در سال 1366  
دیگر بار قیمت هر بشکه نفت به حدود  17  دلار رسید اما سال در 
سال 1367  باز هم شاهد سقوط و رسیدن قیمت نفت خام به 13 

 دلار هستیم.
بر پایه این گزارش؛ در این دوره 4 میلیاردو 391  میلیون و 680  
بشکه نفت خام ایران بفروش رساندیم تا مجموع درآمد های نفت در 

دولت میرحسین موسوی 102.72  میلیارد  دلار باشد.
کاهش 28 درصدی قیمت نفت و افزایش 20 درصدی 

درآمد در دوران سازندگی
دوران ریاست جمهوری هاشمی رفسنجانی که با پایان جنگ و 
آغاز دوران سازندگی همراه بود قیمت نفت نزدیک به 28 درصد هم 
نسبت به دوره قبل کاهش داشت، اما درآمدهای نفتی با رشد بیش 
از  20  درصدی هم روبه رو بود. اگرچه طی این مدت زیرساخت های 
صنعت نفت ترمیم و صادرات نفت ایران بار دیگر جان گرفت، اما 
همچنان شاهد پایین بودن قیمت نفت هستیم. طی این دوره 

نفت به طور متوسط با بهای 17 دلار به فروش رفت و طی این 
دوره 2256 هزار بشکه در روز نفت صادر شد و 123 میلیاردو 60 

میلیون دلار برای کشور در پی داشت. 
شدت فرود و فراز قیمت ها در دوره اصلاحات

در زمان 8 ساله دولت اصلاحات، قیمت هر بشکه نفت ایران 
برابر با 22.76  دلار بوده که نشان دهنده افزایش 33  درصدی قیمت 
نفت ایران در این دوره نسبت به دوره قبل است در این دوره به طور 
میانگین روزانه 2280  هزار بشکه نفت صادرات داشته ایم و کل 
درآمد نفتی در سال 1376  تا 1384  برابر، 206.27 میلیارد دلار 

بوده است.
 1384 تا   1376 سال های  طی  ایران  نفت  بشکه  هر  قیمت 
به ترتیب برابر 24.18،  97.11،  25.17 75.26،  9.22،  52.23،  

89.26،  و 6.34  دلار برای هر بشکه بوده است. 
سال های رویایی قیمت نفت

دوران8 ساله احمدی نژاد که باید آن را دوران رویایی درآمدهای 
نفتی نامید قیمت نفت به یکباره جهشی تاریخی پیدا کرد و تا 110 
دلار در هر بشکه نیز صعود کرد تا درآمدهای نفتی دولت پاکدست! 

را به بالا ترین حد خود برساند.
از سال 1385 یعنی یک سال بعد از تشکیل دولت نهم درآمد 
نفتی ایران ناگهان به 62.01   میلیارد دلار رسید، در سال 1386  
درآمد نفت ایران برابر 81.6 میلیارد دلار و در سال 1387 به 81.9  
 میلیارد دلار رسید. در سال 1388 درآمدهای نفتی کاهش یافته و 
به 62 میلیارد دلار رسید اما در سال 1389 درآمدهای نفتی بار دیگر 

با رشد به 74  میلیارد دلار رسید.
سال 90که سالی طلایی برای طلای سیاه است درآمدهای نفتی 

به 113  میلیارد دلار می رسد، اما در سال 91 دیگر با روند کاهش را 
طی کرده و به 50 میلیارد دلار می رسد.

اما آمار تولید و صادرات نفت نیز طی دولتهای گذشته نیز ارقام 
شگرفی را پیش روی ما قرار می دهد به طوری که طی سالهایی که 
نفت خود را به اوج قیمتی می رساند تولید رشد چندانی نداشته 
بعنوان نمونه در سال 1384 هر بشکه نفت 50.66دلار بوده که 
اما صادرات و تولید تنها  افزایش بها داشته،  از 46  درصد  بیش 
دو درصد نسبت به سال قبل افزایش داشته است. در سال 85 نیز 
نسبت به سال 84 با افزایش قیمت بیش از 20  درصدی قیمت نفت 
ایران مواجه هستیم، نفت هر بشکه 60 دلاری در حالی صادر شد 
که تولید و صادرات ایران بیش از 6 درصد هم نسبت به سال گذشته 

کاهش و به 2 هزارو 433  هزار بشکه در روز رسیده بود.
 در سال 86  پس از کاهش بیش از 6 درصدی تولید روزانه، 
با افزایش نزدیک به  2 درصدی تولید، صادرات نفت ایران به 2 
هزارو 480   بشکه در روز می رسد و همزمان قیمت نفت ایران هم 
با بیش از 13 درصد افزایش نسبت به سال قبل به 69.3   دلار در 

هر بشکه می رسد.
در سال 1387 با وجود افزایش 37درصدی قیمت، )نفت 94.66  
دلاری( میزان تولید 17 درصد نیز کاهش می یابد بطوری که میزان 

تولید به 2 هزارو 56 هزار بشکه در روز رسیده است.
اما در سال 1388 یعنی زمانی که قیمت نفت کاهش می یابد 
تولید نفت ایران با  7 درصد افزایش به صادرات روزانه 2  هزار 202 
بشکه در روز می رسد. در سال 1389 نیز قیمت هر بشکه نفت به 
76  دلار رسیده بود و بیش از 24  درصد نسبت به سال قبل رشد 
داشت، تولید و صادرات نفت ایران تنها نزدیک به 3 درصد افزایش 

یافت.
در سال 1390 شاهد نفت هر بشکه 110 دلار هستیم که میزان 
درآمدهای نفتی به 113 میلیارد دلار می رسد و در سال 1391 با 

نفت 107 دلاری درآمد نفتی کشور به  50  میلیارد  دلار می رسد.
دوران افول بهای طلای سیاه 

در سال 1392 که آغازگر کاهش شتابان قیمت نفت بود هر 
بشکه نفت ایران با بهای 104 دلار معامله می شود و درآمدهای 
نفتی حاصل از صادرات به 41 میلیارد و 610 میلیون دلار می رسد.

در سال1393 نسبت به سال قبل از آن، 12 درصد از تولید روزانه 
نفت و 14.8   درصد نیز از صادرات نفت کاسته شده که البته این 

روند بیشتر ریشه در کاهش بهای نفت داشته است.
بر اساس این گزارش در سال 1393 ، معادل 6.03 میلیون بشکه 
نفت در روز تولید شده که از آن میزان حدود 1.4 میلیون بشکه در 

روز صادر شده است.
ناگفته پیداست که اقتصاد ایران پس از انقلاب اسلامی شاهد 
اقتصادی-سیاسی  تحولات  از  ناشی  زیادی  نوسانات  و  بحران ها 
منطقه و جهان بوده که از جمله آن ها می توان از جنگ، کاهش 
قیمت نفت، تحریم اقتصادی و... نام برد. اما همواره کاهش درآمدهای 
نفتی، هشداری برای بودجه دولت بوده و آنچه در مقایسه درآمدهای 
نفتی دولت ها بیشترین توجهات را به خود جلب می کند اینکه در 
زمان رشد قیمت نفت افزایش تولید آن نیز عقلانی و اقتصادی تر 
است اما دلیل کاهش تولید غیر منطقی مشخص نیست و البته این 
سوال را در ذهن متبادر می کند چرا با وجود رشد رویایی قیمت 
نفت در برهه ای از تاریخ 8 دولت بعد از انقلاب اسلامی چرا مردم 

فقیر تر شدند؟

مقایسه درآمدهای نفتی در دولت های بعد از انقلاب :

طلای سیاه؛ از فراز تا فرود  حمدالله رستمی شهربابکی
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کتیرایی مربی تیم ملی کاراته:

کاراته ایران می توانست در آسیا
 نتایج بهتری بگیرد 

مربی تیم ملی کاراته با اشاره به حضور در مسابقات قهرمانی آسیا گفت: کاراته 
کاهای ما رقابتهای خوبی به نمایش گذاشتند و اگر برخی اشتباهات فردی نبود 

بدون شک مدالهای طلای بیشتری از این مسابقات کسب می کردیم. 
علیرضا کتیرایی در خصوص نتایج تیم ملی در رقابتهای قهرمانی آسیا ضمن بیان مطلب 
فوق به خبرنگار مهر افزود: این مسابقات در سطح فنی خوب و قابل قبولی برگزار شد و اعضای 

تیم ملی کشورمان نیز در حد توان تلاش کردند و چیزی کم نگذاشتند.
وی در مورد شکست نفرات تیم ملی در بازیهای فینال گفت: کاراته کاها با ارائه مبارزات 
برتر و شکست همه رقبا با شایستگی تمام به فینال رسیدند که اگر برخی اشتباهات فردی 
نبود کسب مدال طلا دور از دسترس نبود. گنج زاده و احمدی اگر در بازی نهایی دقت عمل 

بیشتری داشتند رسیدن به مدال طلا دور از دسترس آنها نبود.
مربی تیم ملی به از دست رفتن قهرمانی دوره قبل هم اشاره کرد و گفت: به عنوان مربی تیم 
از نتیجه تیم ملی در مسابقات ژاپن راضی نیستم. توانایی کسب نتیجه بهتر در این مسابقات 
را داشتیم. همه تلاش کردند و کم کاری در تیم نداشتیم ، برخی اشتباهات فنی باعث ثبت 

این نتیجه بود.
کتیرایی در خصوص داوری مسابقات هم گفت: نمی خواهم با صحبت درخصوص داوری 
ها به دنبال توجیه نتیجه کسب شده در ژاپن باشم. قضاوت داوران جز در یکی دو مورد که 
داوری می توانست بهتر باشد ، در سایر موارد مشکلی نبود و قضاوت های خوبی را شاهد 
بودیم. به عنوان مثال در مبارزه پورشیب اگر حریف ژاپنی نبود بدون شک رای به نفع ایران 

داده می شد.
وی در مورد صحبت های سمندر در خصوص حمایت از کادر فنی تیم ملی تا مسابقات 
جهانی اتریش گفت: ایشان به عنوان رئیس فدراسیون تصمیم گیرنده اصلی است. در شرایط 
ــتاد دباغیان  ــتراحت کنیم و بعد از در خصوص ادامه همکاری اس فعلی که باید کمی اس

هماهنگی های لازم را انجام خواهد داد.
مربی تیم ملی در پایان گفت: این موضوع را که تیم ملی نتایج خوبی در مسابقات ژاپن 
کسب نکرد را قبول دارم ولی این نتیجه هیچ چیز از ارزش و اعتبار کاراته قدرتمند ایران کم 
نکرده است و متاسفانه برخی ها با طرح این مسائل قصد جو سازی دارند.همه کاراته کاها 
هر چه در توان داشتند بکار گرفتند و صحیح نیست که زحمات آنها با طرح برخی مسائل 

نادیده گرفته شود. 

نسخه جدید برای واگذاری سرخابی ها؛

استقلال و پرسپولیس به صورت دائمی به 
وزارت تعاون می رسند

دو باشگاه استقلال و پرسپولیس در صورت تصویب و موافقت مسئولان دولتی، 
ب�ه صورت دائمی به یکی از ش�رکتهای زی�ر مجموعه وزارت تع�اون، کار و رفاه 

اجتماعی واگذار خواهند شد. 
به گزارش مهر، هفته های گذشته بود که دولت با تصویب یک طرح دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس را از فرایند خصوصی سازی خارج کرد و آنها را در حیطه فعالیت های دولتی نگه 
داشت. این در حالی است که هر دو باشگاه بخصوص پرسپولیس مشکلات شدید مالی دارند 

و کمک های دولتی هم جوابگوی هزینه های سرسام آور آن نیست.
ــر جدید پرسپولیس مطرح است اما خبرها  درحالیکه این روزها از بحث انتخاب اسپانس
حکایت از نسخه جدید برای واگذاری پرسپولیس و حتی استقلال به گوش می رسد. طبق 
این طرح که به صورت جدی مطرح شده است، سرخابی ها طبق مکانیسمی تعریف شده به 

یکی از شرکت های زیر مجموعه وزارت کار، تعاون و رفاه خواهد رسید.
البته مسئولان به دنبال این هستند تا اگر این شرکت بتواند از عهده تامین هزینه ها، پرداخت 
بدهی ها و حل مشکلات مالی بر بیاید، این دو باشگاه را به صورت نامحدود و دائمی به آنها 

واگذار کنند.
علی اکبر طاهری سرپرست باشگاه پرسپولیس در جریان این موضوع قرار دارد و حتی آنرا 
در جلسات خصوصی مطرح کرده است. دولت به صورت قطعی به دنبال پیاده کردن این 
طرح است ولی باید منتظر ماند و دید آیا موانع قانونی سر راه اجرای این طرح قرار خواهد 

گرفت یا خیر.

دلیل حمایت مظلومی از کرارجاسم؛
یک بازیکن دیگر هم می خواهد برود

در حالی که خیلی ها نسبت به حمایت مظلومی از کرار خرده می گیرند ، مظلومی 
نگران جدایی ریوالدوی ناراضی از استقلال است چون اگر کرار را کنار بگذارد و 

ریوالدو هم برود، عملا استقلال هافبک طراح مرکزی ندارد. 
به گزارش خبرنگار مهر، این روزها همه به پرویز مظلومی انتقاد دارند که چرا تا این حد از 
جاسم کرار مقابل هواداران و مسئولان استقلال و بازیکنان هم تیمی و همکاران خودش دفاع 

می کند و همچنان کرار را نگه داشته است؟
برای پاسخ دادن به این سوال باید تک تک سلول های استقلال را زیر نظر داشته باشید تا 
بدانید چه اتفاقاتی در استقلال رخ می دهد. در واقع مظلومی خودش  هم از کرار خسته شده 

اما او راه طولانی را تا پایان مسابقات در پیش دارد و به یک بازیساز نیاز دارد.
تنها گزینه جانشینی کرار تا امروز برای مظلومی، ریوالدو بوده که اتفاقا او هم به خاطر نداشتن 
خانه »درست مثل کرار« درخواست جدایی و رضایت نامه کرده و می خواهد از ایران برود.  
نکته اینجاست که اگر پرویز مظلومی با جدایی کرار موافقت کند کار استقلال  گره می خورد 
چرا که دیگر هیچ بازیکنی در این تیم وجود ندارد که یک پلی میکر تخصصی باشد.  در واقع 
پرویز مظلومی با داشته های فعلی خود نمی تواند به سادگی از کرار بگذرد و ریوالدو را هم جدا 

شده ببیند که در اینصورت تیمش مغز متفکر نخواهد داشت.
نکته در این میان اینجاست که یکی از مشاوران پرویز مظلومی در این رابطه به وی گفته که 
خسرو حیدری می تواند در آن پست بازی کند و استقلال را جمع کند اما پرویز هنوز به این 

موضوع واکنش نشان نداده و همچنان از کرار حمایت می کند.

وحید  شمسایی؛
حضور در تیم ملی فوتسال از نظر من

 تمام شده است
سرمربی تیم فوتس�ال تاسیسات دریایی می گوید دیگر دوس�ت ندارد درباره 
حضورش در تیم ملی فوتسال صحبت کند. وی همچنین تاکید کرد این موضوع 

برایش تمام شده و حتی اگر خسوس هم نیاید به تیم ملی فکر نمی کند. 
وحید شمسایی درباره اینکه رئیس کمیته فوتسال اعلام کرده بود اگر »خسوس کاندلاس« 
پاسخش را تا روز سه شنبه ندهد، وحید شمسایی را به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب 
ــت ندارم درباره این موضوع صحبت کنم. از همان روزی که  خواهد کرد، گفت: دیگر دوس
آقای منوچهری )رئیس شرکت تاسیسات دریایی( قبول نکرد که به صورت همزمان در تیم 
ملی هم باشم، از نظر من همه چیز تمام شده است. برای تیم ملی هم با تمام وجود آرزوی 

موفقیت دارم.
ــیون فوتبال را راضی به حضور  ــه فدراس وی درباره اینکه اگر افتخاری بتواند هیات رئیس
همزمانش در تیم ملی و تاسیسات کند آنوقت وضعیتش چطور می شود، گفت: من از روز 
اول هم گفته بودم که تابع نظر بزرگان هستم. نمی خواهم اتفاقی بیفتد که تیم ملی یا تیم 

تاسیسات ضرر کند. من دیگر صحبتی با افتخاری نداشته ام.
ــات درباره دیدار این هفته تیمش با مقاومت البرز هم خاطرنشان کرد:  ــرمربی تاسیس س
مقاومت تیم سرسختی است. ما قبل از شروع لیگ هم دو بازی دوستانه با آنها داشتیم که به 

سختی توانستیم پیروز شویم. در هر صورت در این بازی برای سه امتیاز به زمین می رویم.
شمسایی درباره رکورد نباختن تاسیسات در این فصل، یادآور شد: من دنبال رکورد نیستم. 
با احتساب مسابقات فصل گذشته 26 هفته است که شکست نخورده  ایم و این تاریخی ترین 
نباختن است. رکوردها همه اش خاطره است و اصلا مهم نیست. هر مربی ای حاضر است 10 

باخت بیاورد ولی در نهایت قهرمان لیگ شود.

با حضور 15 تیم صورت می گیرد؛
برگزاری جشنواره همگانی ورزش کبدی در 

استان قم
جش�نواره همگانی ورزش کبدی با حضور 15 تیم در رده های سنی مختلف در 

استان قم با حضور رئیس فدراسیون کبدی برگزار خواهد شد.
به گزارش هیئت کبدی استان قم، جشنواره کبدی با هدف همگانی کردن این ورزش مفرح 
و جذاب در سطح کشور و به منظور توسعه و تعمیم کبدی در بین خانواده های ایرانی از مهم 
ترین برنامه های فدراسیون کبدی در سال جاری محسوب می شود. مسئولان فدراسیون بر 
اساس برنامه ای مدون، جشنواره همگانی کردن کبدی در مناطق شش گانه کشور را در دو 
بخش آقایان و بانوان مصوب کرده و در این راستا روز جمعه 20 شهریور ماه جشنواره همگانی 
کبدی شهر قم با حضور رئیس فدراسیون کبدی برگزار خواهد شد. جشنواره همگانی کبدی 
در شهر قم با شرکت 15 تیم در بخش آقایان و حضور بیش از 200 کبدی کار در رده های 
سنی نونهالان، نوجوانان و جوانان در ورزشگاه شهدای نیروگاه این شهر از ساعت 9 آغاز می 
شود. در این جشنواه، تیم های شرکت کننده در حضور علاقمندان مسابقه کبدی برگزار 
خواهند کرد. گفتنی است این جشنواره به همت معاونت توسعه همگانی وزارت ورزش و 
جوانان و با همکاری اداره کل ورزش و جوانان استان قم، هیئت کبدی استان قم و آستان 
مقدس امامزاده جعفر شهید)ع( برگزار می شود. ورزشگاه شهدای نیروگاه در شهر مقدس قم 

انتهای خیابان جواد الائمه)ع( واقع شده است.

 به پروین گفتم که مجیدی به دنبال قیچی برگردان است نه پاس دادن
عزیزی: مثل من خیلی پیدا می شود 

ولی مانند دایی نه

مهاجم پیش�ین تیم ملی فوتبال ایران گفت: مانند من فوتبالیست پیدا 
می شود که تکنیک داشته باشد اما فوتبالیستی مثل دایی پیدا نمی شود.

ــردار آزمون و مهدی  ــبیه زوج حط حمله تیم ملی؛ س خداداد عزیزی در مورد تش
طارمی به او و علی دایی، درگیری در اردوی تیم منتخب جام جهانی 98 فرانسه و ... 

صحبت هایی را مطرح کرد که در زیر می خوانید:
 * این روزها زوج خط حمله تیم ملی یعنی سردار آزمون و مهدی طارمی 

را به زوج شما و علی دایی در گذشته تشبیه می کنند. نظرتان چیست؟
ــا نکردم، اما برای   واقعیتش را بخواهید بازی  تیم ملی مقابل گوام و هند را تماش
ملاک قرار دادن بازیکنان ملی پوش، باید آنها را در بازی های سخت سنجید نه بازی با 
گوام و هند. ستاره ها معمولاً در دیدارهای سختی ستاره می شوند که بتوانند بازی را 

دربیاورند. حالا کدام یک از بازیکنان را به من و دایی تشبیه کرده اند؟ 
* آزمون را به شما و طارمی را به دایی. 

راجع به خودم نمی توانم صحبت کنم، اما فکر نمی کنم مانند علی دایی پیدا شود. 
من کنار دایی بازی کرده ام و خصوصیات او را می دانم. دایی تکنیک نداشت، اما به 
لحاظ فنی چیزهایی داشت که سایر بازیکنان نداشتند. دایی در برخی مسائل فنی به 
ــر زدن، دقت در ضربات و ... عالی بود و ضربات  اصطلاح »100« بود. او در قدرت س
ــت. او ضرباتی می زد که بزرگترین  ــرش را جایی می زد که توپ باید آنجا می رف س
مهاجمان دنیا نمی توانستند چنین کاری انجام دهند. زمانی که علی )دایی( به بایرن 
مونیخ پیوست، به طور حتم بکن باوئر و کادر فنی بایرن چیزی در دایی دیده بودند 

که او را جذب کردند. 
* فکر می کنید یکی مثل خداداد پیدا شود؟

 مانند من خیلی پیدا می شود که تکنیک داشته باشد، اما فوتبالیستی مثل دایی پیدا 
نمی شود. مهدی طارمی فوتبالیست خوبی است که چارچوب را می شناسد، حمل با 
توپ خوبی دارد، اما با همه احترامی که برای این بازیکن قائلم، تشبیه او به علی دایی 

غلط است و یک کار آماتورگونه.
 * خبری منتش�ر ش�ده که گویا در اردوی تیم منتخ�ب جام جهانی 98 
فرانس�ه در اتریش با محس�ن تنابنده یکی از بازیگران سینما و تلویزیون 

درگیر شده اید. این موضوع صحت دارد؟
 دقیقه 75 بازی با پیشکسوتان اتریش بود که به مجید نامجومطلق گفتم من خسته 
هستم و محسن تنابنده را به زمین بفرست. من در مجموع سه بار تنابنده را دیدم، 
دو بار در رستوران و یک بار هم سر میز صبحانه. من و مهدی هاشمی نسب در هتل 
غذا نمی خوردیم و به رستوران می رفتیم که همبرگر بخوریم و تنابنده هم به رستوران 
می رفت تا غذای ایرانی بخورد. او در رستوران من را آقا خداداد خطاب می کرد و من 
هم او را با عنوان آقای تنابنده صدا می کردم. در رختکن بازی با پیشکسوتان اتریش 
خودم به تنابنده گفتم که تا اینجا آمده ای و لباس هایت را عوض کن تا چند دقیقه 
بازی کنی. خودم به زور او را راضی کردم که بازی کند، چون دوست نداشت بازی کند. 
* هنرمن�دان از ب�ازی نکردن در دی�دار مقابل س�تارگان جهان ناراحت 

هستند؟
 من یکبار صحبت کردم که باعث ناراحتی هنرمندان شد. تیمی که به ایران آمده 
بود، منتخب جهان بود و اگر هنرمندی در ترکیب شان حضور داشت ، هنرمندان ما 
هم می توانستند بازی کنند. با این وجود، با تشخیص علی پروین برخی از هنرمندان 

در دقایق پایانی به میدان رفتند.
 * درگیری شما با فرهاد مجیدی هنوز نقل محافل است ...

ــتند. برای عادل فردوسی پور هم متأسفم  همان طور که گفتم عده ای مریض هس
ــی پور خودش در رختکن شاهد همه چیز  که خبر را طور دیگری جلوه داد. فردوس
بود. برنامه فردوسی پور به خاطر حاشیه هایش جذاب است و اگر عادل بگوید که در 

رختکن اتفاق خاصی نیفتاده است، کسی برنامه او را نگاه نمی کند.
 در رختکن، علی پروین بین صحبت هایش گفت که چرا سه گل خورده ایم که من 
هم گفتم همه برای خودشان بازی می کنند، نمونه اش هم فرهاد مجیدی است که 
به فکر قیچی برگردان است! گفتم که فرهاد پاس نمی دهد و من هم پاس نمی دهم. 
ــازه گرفت و رفت. اینکه نقل کرده اند کفش پرتاپ  ــدی هم چیزی نگفت و اج مجی
شده یا درگیری فیزیکی صورت گرفته است، دروغ است. برخی افراد به خاطر اینکه 
ــود یا سایت شان بازدید داشته باشد به سراغ من و مجیدی  رسانه شان پرفروش ش

رفتند.
با مجیدی پس از این ماجرا صحبت کردید؟ 

 نه، به چه دلیلی باید با مجیدی صحبت کنم؟! 15 سال است که با هم صحبتی 
نکرده ایم.
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رقابتهای جام جهانی والیبال - ژاپن؛

ایران از سد تونس گذشت

تیم ملی والیبال ایران در دومین بازی خود در جام جهانی به 
مصاف تونس رفت و این تیم را با حساب 3 بر یک پشت سر 
گذاشت. شاگردان کواچ در ست دوم بازی حریف را دست کم 

گرفتند و یک ست را به این تیم اهدا کردند.
 تیم ملی والیبال ایران از ساعت 10:40 روز چهارشنبه دومین بازی 
خود در جام جهانی ژاپن را مقابل تونس برگزار کرد و این تیم نه 
چندان قدرتمند آفریقایی را با حساب 3 بر یک شکست داد تا بعد 
از باخت برابر آرژانتین به نخستین پیروزی خود در این تورنمنت 

دست یابد.
 شاگردان کواچ که در طول بازی در دفاع روی تور حریف را کاملا 
تحت فشار قرار داده بودند ست های اول، سوم و چهارم را با امتیازات 
25 بر 17، 25 بر 14 و 25 بر 20 برنده شدند و ست دوم را 25 بر 
21 واگذار کردند. با توجه به پتانسیل دو تیم انتظار نمی رفت ایران 
یک ست را به حریف خود واگذار کند و امیدواریم در ادامه رقابتها این 
ست از دست رفته در رده بندی کلی تیم ها برای کشورمان دردسر 

ساز نشود.
 بازگشت میرزاجانپور و غفور به ترکیب

 تیم ایران در این دیدار دو تغییر در ارنج اصلی خود داشت. امیر 
غفور در پست پشت خط زن جانشین شهرام محمودی شد که روز 
گذشته مصدوم شده بود و مجتبی میرزاجانپور هم به عنوان دریافت 

کننده جانشین فرهاد قائمی شد. سعید معروف، محمد موسوی، 
میلاد عبادی پور، عادل غلامی و مهدی مرندی )لیبرو( دیگر بازیکنان 

کشورمان در شروع بازی بودند. 
دو تیم در ابتدای بازی سعی داشتند بیشتر همدیگر را آنالیز کنند به 
همین خاطر پا به پای هم پیش رفتند. از امتیاز پنجم بود که تونس 
از اشتباهات بازیکنان کشورمان استفاده کرد و با کسب چند امتیاز 

توانست وقت اول استراحت فنی را 8 بر 6 به سود خود ثبت کند.
 با تجزیه و تحلیلی که آنالیزورهای ایران در اختیار کواچ قرار داده 
بودند و نکاتی که سرمربی تیم ملی به بازیکنان منتقل کرد در 
ادامه کار تیم ایران حریف را تحت فشار قرار داد و در دفاع روی تور 
مهاجمان تونسی را کنترل کرد تا وقت دوم استراحت فنی این ست 
16 بر 12 به سود ایران تغییر کند. تیم کشورمان که سرویس های 
خوبی را روانه زمین حریف می کرد فاصله را افزایش داد و در نهایت 

این ست را 25 بر 17 برنده شد.
 دست کم گرفتن تونس کار دست ایران داد 

تیم ایران ست دوم را نیز با سرویس های خوب و دفاع منسجم روی 
تور آغاز کرد و 4 بر یک پیش افتاد تا سرمربی تونس خیلی زود 
تقاضای تایم اوت کند. در ادامه کار تونسی ها اندکی شرایط را بهبود 
بخشیدند اما وقت نخست استراحت فنی با برتری 8 بر 5 کشورمان 

همراه بود.

 به نظر می رسید بازیکنان کشورمان حریف را دست کم گرفته بودند 
که به راحتی تونس امتیازگیری می کرد و حتی دو پوئن سرویس از 
بازیکن تونس باعث شد این تیم در امتیاز یازده به ایران برسد. پس 
از آن دو تیم برابر پیش رفتند تا اینکه ایران در وقت دوم استراحت 
فنی 16 بر 15 برتری خفیف خود را روی تابلوی امتیازات ثبت کرد.

 دو تیم تا امتیاز 19 برابر پیش رفتند تا اینکه یک دفاع از میرزاجانپور 
باعث شد ایران یک امتیاز پیش بیفتد اما دو امتیاز متوالی از تونس 
کفه ترازو را به سود این تیم بازگرداند و در برتری 22 بر 20 تونس بود 
که کواچ تقاضای وقت استراحت کرد. روند دو تیم در امتیازات پایانی 

تغییری نکرد و تونس این ست را 25 بر 21 برنده شد.
 بازگشت ایران به فرم عادی

 در شروع ست سوم مهدوی جایگزین معروف شد و بازیکنان ایران 
این ست را با دو دفاع عالی و یک پوئن سرویس آغاز کردند تا 3 بر 
صفر پیش بیفتند اما تایم اوت سرمربی تونس، بازیکنان این تیم را 
به بازی بازگرداند تا دو تیم در امتیاز 3 برابر شوند. با این حال تیم 
کشورمان شرایط را خیلی زود تغییر داد و دفاع مستحکم روی تور 

وقت نخست استراحت فنی را 8 بر 4 به سود خود رقم زد.
 تونس که پشت دفاع روی تور ایران مانده بود نتوانست پا به پای 
ایران پیش بیاید و وقت دوم استراحت فنی هم برتری 16 بر 8 تیم 
کشورمان را به دنبال داشت. سرمربی تیم تونس در ادامه با تغییرات 

خود تلاش می کرد فاصله را کاهش دهد اما بازی خوب تیم ایران 
برتری 25 بر 14 کشورمان را در این ست در پی داشت تا ایران در 

پایان ست سوم 2 بر یک پیش بیفتد.
 ذخیره ها خودنمایی کردند

 در ست چهارم معنوی نژاد 20 ساله هم فرصت بازی پیدا کرد و از 
ابتدا به میدان رفت. تونس ابتدا 6 بر 3 پیش افتاد اما وقتی موسوی به 
خط سرویس رفت ایران شرایط را کاملا برگرداند و با دفاع روی تور 
عالی در وقت اول استراحت فنی 8 بر 6 از رقیب خود پیشی گرفت. 
با وجود اینکه تونس در امتیاز 10 با ایران برابر شد اما دفاع روی تور 
خوب شاگردان کواچ وقت دوم استراحت فنی را هم با برتری 16 بر 

12 به سود کشورمان ثبت کرد. 
تیم ایران در ادامه این ست سعی کرد فاصله امتیازی خود را حفظ 
کند و تلاش تونس برای جبران این فاصله تاثیری نداشت تا در نهایت 
ست چهارم را شاگردان کواچ با حساب 25 بر 20 برنده شوند و بازی 

را 3 بر یک به سود خود خاتمه دهند.
غفور، امتیازآورترین بازیکن ایران مقابل تونس

ملی پوش والیبال کشورمان به عنوان امتیازآورترین بازیکن ایران در 
دیدار مقابل تونس در جام جهانی معرفی شد.

تیم ملی ایران در دومین بازی خود در جام جهانی والیبال با نتیجه 3 
بر یک تونس را شکست داد. در پایان این بازی، امیر غفور با کسب 24 

امتیاز، امتیازآورترین بازیکن تیم ملی ایران بود.
 برای تیم ملیتونس هم »مروان قارسی« 21 امتیاز کسب کرد.

کواچ: هیچ نقطه مثبتی در تیم نمی بینم
سرمربی تیم ملی والیبال ایران با وجود برتری برابر تونس گفت: به 

والیبال بد خود ادامه دادیم.
 اسلوبودان کواچ پس از پیروزی 3 بر یک شاگردانش مقابل تونس 
در جام جهانی والیبال 2015 گفت: ما والیبال بد خود را ادامه دادیم. 
امیدوارم از فردا بازی بهتری ارائه دهیم چون در این شرایط من هیچ 

نقطه مثبتی در تیم نمی بینم.
 وی ادامه داد: باید اعتماد بیشتری داشته باشیم تا بازی بهتری نسبت 

به امروز و روز گذشته انجام دهیم.
معروف: با اعتماد به نفس بیشتر و راحت  بازی کردیم

کاپیتان تیم ملی والیبال ایران گفت: معمولاً در ابتدای تورنمنت های 
بزرگ مشکل داریم ولی مقابل تونس با اعتماد به نفس بیشتر و 

راحت تر بودیم.
سعید معروف پس از پیروزی 3 بر یک برابر تونس در نشست خبری 
گفت: مسابقه خوبی بود ولی بهترین بازی ما نبود. به این پیروزی 

احتیاج داشتیم و آن را به دست آوردیم.
 وی ادامه داد: باید به تلاشمان برای بازی های بعدی ادامه دهیم. به 
هیچ وجه نمی توانیم بازی امروز مقابل تونس را با بازی روز گذشته 

مقابل آرژانتین مقایسه کنیم. هر روز جریان خودش را دارد. 
 پاسور تیم ملی ایران گفت: معمولا در ابتدای تورنمنت های بزرگ 
مشکل داریم ولی در بازی امروز مقابل تونس با اعتماد به نفس بیشتر 

و راحت تر بودیم.

جام حذفی فوتبال ایران؛

 آغاز میانبر لیگ قهرمانان آسیا

گاف مسئولان هم سوریان را نجات نداد!

پرسش درست علی کریمی از وزارت ورزش؛ 

متر و معیار انتخاب مدیران چیست؟

رقابت های جام حذفی فوتبال ایران با حضور تیم های 
لیگ برتری روز)چهارشنبه( آغاز و تا روز شنبه ادامه 

می یابد.
رقابت های جام حذفی فوتبال ایران علاوه بر آن که شامل 
رویارویی تیم های گمنام با بزرگان لیگ برتری است و هم برای 
بینندگان جذابیت و هم برای بازیکنان تیم های گمنام انگیزه 
زیادی ایجاد می کند، از یک منظر بسیار حساس و مورد توجه 
است. تیم نخست این رقابت ها برای رسیدن به عنوان قهرمانی 
تنها کافی است در پنج دیدار پیروز شود تا ضمن بالا بردن 

جام، جواز حضور در لیگ قهرمانان آسیا را هم کسب کند.
 میانبر لیگ قهرمانان آسیا ا ز روز )چهارشنبه( با دو دیدار آغاز 
 شد. ملوان در انزلی میزبان عقاب نیروی هوایی است و پدیده 

در مشهد از شهرداری کاشان پذیرایی کرد.
 سایر دیدارهای مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی، امروز، 
جمعه و شنبه برگزار می شود و تیم های لیگ برتری با حریفان 

غالبا گمنام خود روبه رو می شوند.
 در این میان تراکتورسازی بدون انجام بازی به مرحله یک 
هشتم نهایی صعود کرد چون بعثت کرمانشاه از ادامه حضور 
در رقابت ها انصراف داد. همچنین تاریخ دیدار تیم های نفت 
تهران و دیانای باقرشهر به دلیل حضور نفت در فصل جاری 

لیگ قهرمانان آسیا هنوز معلوم نیست. 
همچنین سیاه جامگان به دلیل انصراف کارون اهواز بدون 
انجام دیداری به یک هشتم نهایی راه یافت. این تیم در مرحله 

بعدی با برنده سایپا و بازرگانی و شتانی آمل بازی می کند.
 پنجشنبه 19 شهریور

 * در این روز استقلال خوزستان به مصاف سپیدرود رشت 
می رود. تیم لیگ برتری استقلال خوزستان در این دیدار 
خانگی روی کاغذ کار چندان سختی ندارد اما جام حذفی 
محل شگفتی هاست و هر اتفاقی در آن ممکن است. برنده این 
دیدار در مرحله بعد باید با برنده دیدار راه آهن و منطقه آزاد 

کیش دیدار کند.
 * گسترش فولاد تبریز هم پنجشنبه با امید زرکان البرز دیدار 
می کند. این دیدار به ظاهر آسان می تواند پیش زمینه ای برای 
بازی احتمالی برابر ذوب آهن در مرحله یک هشتم نهایی 
باشد. برنده دیدار گسترش فولاد و تیم البرزی باید در مرحله 

بعد با پیروز دیدار ذوب آهن و بادران دیدار کند.
 * از ساعت 18:45 روز پنجشنبه تیم های صبای قم و نیروی 
زمینی به دیدار هم می روند. پیش بینی نتیجه این دیدار کار 
آسانی نیست. هرچند صبا تیم لیگ برتری است و علی دایی 
را روی نیمکت مربی گری اش دارد اما تیم نیروی زمینی هم 

در جام حذفی حریف دست و پا بسته ای نخواهد بود. برنده 
این دیدار در مرحله بعد با تراکتورسازی تبریز بازی می کند.

 نکته جالب درباره این دیدار این است که تاکنون تیم های لیگ 
برتری که نیروی زمینی را از جام حذفی حذف کرده اند، همان 
سال از لیگ برتر به دسته اول سقوط کرده اند. شاهین بوشهر، 
نفت مسجد سلیمان، صنعت نفت آبادان و آلومینیوم هرمزگان 

دچار این سرنوشت عجیب شده اند!
 جمعه 20 شهریور 

* در این روز چند تیم نامدار و مدعی لیگ برتری به مصاف 
یعنی  برتر  لیگ  فعلی  می روند. صدرنشین  خود  حریفان 
سپاهان از ساعت 16:30 در خانه پذیرای سفیر قزوین خواهد 
بود. تیم برنده این بازی در مرحله یک هشتم نهایی با برنده 

دیدار استقلال اهواز و کارای شیراز دیدار می کند.
 * راه آهن، جمعه میزبان تیم منطقه آزاد کیش است. این 
دیدار هم ساعت 16:30 آغاز می شود. برنده این بازی در مرحله 
بعد با برنده دیدار استقلال خوزستان و سپیدرود رشت روبه رو 

می شود.
 * ذوب آهن، تیم جسور و جوان اصفهانی لیگ برتر، جمعه 
میزبان تیم گمنام بادران تهران است. این دیدار ساعت 18:45 
در ورزشگاه فولادشهر اصفهان آغاز می شود. برنده این بازی در 
مرحله بعد با یکی از دو تیم گسترش فولاد تبریز و امید زرکان 

البرز دیدار می کند.
 * استقلال تهران هم در این روز اولین بازی اش در جام حذفی 
را انجام می دهد. شهرداری سمنان، حریف به ظاهر آسان 
آبی های پایتخت در این بازی هستند. استقلال از سازمان لیگ 
درخواست کرده بود که این بازی به تعویق بیفتد اما سازمان 

لیگ با این درخواست مخالفت کرد. 
آغاز  تختی  ورزشگاه  در  ساعت 18:40  دوتیم  این  دیدار 
می شود. برنده این بازی در مرحله یک هشتم نهایی با برنده 

فولاد و ایثار جیرفت بازی می کند. 
* فولاد و ایثار جیرفت از ساعت 18:45 روز جمعه 20 شهریور 
در اهواز رودرروی هم قرار می گیرند تا حریف یکی از دو تیم 
استقلال تهران و شهرداری سمنان در مرحله یک هشتم نهایی 

جام حذفی مشخص شود.
 به جز دیدار نفت تهران و دیانای باقرشهر که زمانش مشخص 
نیست، از مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی سه دیدار 

باقی می ماند که شنبه 21 شهریور برگزار می شوند.
است.  شیراز  کارای  میزبان  اهواز  استقلال  روز،  آن  در   
پرسپولیس در خانه از پیکان تهران پذیرایی می کند و تیم های 

سایپا و بازرگانی و شتای آمل با هم دیدار می کنند. 

قهرمان المپیک لندن از اشتباهی که کمیته  بر نامه ریزی مسابقات جهانی کشتی انجام داد هم نتوانست 
استفاده کند تا حذف او به یکی از اتفاقات مهم رقابتهای لاس وگاس تبدیل شود.

 در مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی جهانی حمید سوریان یکی از امیدهای ایران برای کسب مدال طلا بود، اما 
با دو پیروزی و دو شکست از دور مسابقات کنار رفت. یکی از مهم تر ین اتفاقاتی که در کشتی های سوریان رخ داد، 
دیسکالیفه شدن این کشتی گیر در ر قا بت با روشن بایراموف از آذربایجان به دلیل ضربه زدن با سر بود که البته برخی 
کارشناسان این تصمیم داوران را سخت گیرانه می دانند و معتقدند حق سوریان پایمال شده است. به گفته احد پازاج 
سرمربی تیم ملی، در حالی که طبق قوانین زمانی که کشتی گیر دیسکالیفه می شود باید از جدول ر قا بتها کنار گذاشته 
شود، اما کمیته  بر نامه ریزی مسابقات با اشتباهی که انجام داد سوریان را در جدول شانس مجدد نگه داشت. از آنجا 
که روشن بایراموف توانست به فینال برسد، سوریان با این گاف کمیته  بر نامه ریزی فرصت این را پیدا کرد که در گروه 
بازنده ها برای کسب سهمیه المپیک و مدال برنز تلاش کند. قهرمان المپیک اما از این فرصت نتوانست استفاده کند و 
با نتیجه  شش بر پنج مقابل نماینده کره شمالی شکست خورد تا به مدال و سهمیه المپیک نرسد. ایران در اوزانی که 

سهمیه نگرفته حالا باید به مسابقات گزینشی المپیک برود. 

 

معلوم،  جوابش  و  است  واضح  کریمی  علی  پرسش 
پرسش اینست که چه معیاری برای انتخاب مدیران 
پرسپولیس وجود دارد و جواب آنست که کارنامه و 
آشنایی با فوتبال و تجربه قطعا معیار وزارت ورزش 

نبوده است.
علی کریمی پرسشی را مطرح کرده بود که می تواند پرسشی 
از سوی بسیاری از هواداران فوتبال و علاقمندان به پرسپولیس 

باشد. کاپیتان پیشین تیم ملی فوتبال ایران پرسیده بود:  وزارت 
ورزش اعلام کند که با چه معیاری برای پرسپولیس مدیر 
انتخاب می کند؟  او البته حرف های دیگری هم گفته است، 
حرف هایی که دیگران هم  آن را اعلام کرده اند، مثل اینکه چرا 
پرسپولیس اسپانسر ندارد، یا اینکه چرا طاهری.... آنها اما به اندازه 
این حرف مهم نیستند، چرا که این حرف شخصی نیست. در 
مورد اسامی هم حرف نمی زند، بلکه سخن از متر و معیار و 
اصول دارد.  طاهری، منتقمی، سیاسی، نزاد فلاح و... توسط 
وزارت انتخاب شدند آنهم در حالی که مدیر عامل را باید هیات 
مدیره انتخاب کند نه وزارت ورزش، با این وجود اما واقعیت 
این است که همه این انتخاب ها غلط بوده است.  این حرف و 
برداشت سلیقه ای نیست، بلکه آماری است، آماری که یکی از 
آنها را با  ضد انقلاب نشاند و دیگری را بدون اسپانسر رها کرد، 
سومی را سرنگون کرد و چهارمی را اصلا معلوم نشد با کدام 
هدف آورد.  حالا وزارت ورزش در حال پول خرج کردن در 
پرسپولیس بدون اسپانسر است و این هم دلیل دارد، دلیلش 
این است که انتخاب اولیه و استراتژی ثانویه هر دو با هم غلط 

بوده اند.  برای آنکه کسی مدیر پرسپولیس شود، باید معیارهایی 
وجود داشته باشد، باید حتما دلیلی وجود داشته باشد، باید 
کارنامه ای وجود داشته باشد، مدیریت در فدراسیونی، باشگاهی، 
قهرمانی یا مقام خوبی باید داشته باشد، باید ارتباطات خوبی 
داشته باشد و در فوتبال کار کرده باشد، نه اینکه صرفا ثروتمند، 
دوست، یا مطیع اوامر باشد.  اتفاقا مدیرانی که خودشان تصمیم 
ساز نیستند هرگز و هرگز نمی توانند موفق شوند، در واقع این 
یک معیار منفی برای مدیریت است اما هرچه هست، خوب 
نیست.  علی کریمی حالا صدایش درآمده چرا که مدیران 
منتخب وزارت ورزش دوران گودرزی هیچکدام استاندارد های 
لازم را برای مدیریت نداشتند و البته تنها کسی که استاندارد بود 
»رحیمی« بود که او هم حمایت نشد و ترجیح دادند از سیاسی 
حمایت کنند که نتیجه اش برای خود وزارت از همه بدتر شد.  
مدیریت، تحصیلات، کارنامه، شناخت این حوزه، و ... همه و همه 
متر های مهمی برای انتخاب مدیر توسط هیات مدیره است اما 
نه متر ها رعایت شده اند و نه هیات مدیره انتخابی انجام داده، 

پس علی کریمی چه می گوید؟





اجتماعی 6

هشدار های 
انتظا می

نسبت به پوشش
 نامناسب فرزندانتان
 بی تفاوت نباشید.

به بهانه سی و ششمین سالگرد رحلت آیت ا... سید محمود طالقانی

طالقانی یک افسوس بازگشت ناپذیر 
با دم مسیحایی

طالقانی واژه )یا یک حقیقت تاریخی( است که هر گاه انسان ، آن را می شنود 
و یا با آن کلمه برخورد می کندف دهها واژه که از آن بوی انسانیت و شرافت به 

مشام آدم می رسد.
نگارنده به تعدادی از آنها اشاره می کند: ابوذر زمان ، مرد مقاومت و ایثار، روحانی روشنگر، 
معلم مدارا و آزادی و شورا، دموکراتی با انگیزه های گاندی، مسلمانی با استراتژی و سید 
جمال و فقیه قرآنی و ... . اگر بخواهیم خصلتهایی که با انسان گونگی و خداگونگی همگونی 
دارد را در مورد آن پیر فرزانه بشماریم مطمئنا قلم از ذکر آن به عجز در می آید، وبه قول 
مرحوم امام خمینی)ره( : وقتی که این مردم آن بیل و کلنگی که آرامگاه آن مرحوم را با آن 
حفر کرده اند، را بوسه برآن می زنند ، ما چگونه می توانیم در مورد آن مرد بزرگوار به تحلیل 
و بررسی در مورد شخصیت والای ایشان اظهار بکنیم. اینکه چند سطری به شخصیت آن 
بزرگوار می پردازیم احساس وظیفه ملی و مذهبی است که ما را وادارمی کند، نگاهی کوتاه 
پیرامون جایگاه او بپردازیم: امام خمینی)ره( ما برادری را از دست دادیم و ملت ما پدری و 
مجاهدی را، آقای طالقانی ابعاد مختلفی داشت، اولاد پیامبر بود، عالم بود، خدمتگزار بود، 
متفکر بود ، مفسر قرآن بود ، انسانی متعهد بود، مخالف با رژیم بود، مخالف با چپ و راست 
بود، از اول جوانی تا وقتی که از دنیا رفت در حال مخالفت با جباران و ستمکاران و چپاولگران 
بود، هیچ وقت از پا ننشست و دنبال این معنی به حبسهای متعدد منتقل شد.... دکتر علی 
شریعتی بارها گفته بود که من در کتاب کویر به مناره ای اشاره کرده ام ، منظورم مسجد 
هدایت و آقای طالقانی که در آن  سالهای اوج اختناق بعد از 28 مرداد 32، همچون مناره 
ای در وسط کویر قرار گرفته بود و تنها مسجد هدایت و آقای طالقانی بود که می درخشید. 
شهید محمد علی رجایی: آیت ا... طالقانی  بارها می فرمود: که برادران  من  اسلام  شکم 
گرسنه را نمی پذیرد ، اسلام بدن لخت را نمی پذیرد، اسلام اجازه نمی دهد که یک کسی آن 
قدر سیر بخورد که از پرخوری بیفتد و یک کسی آنقدر نخورد که از ضعف بیفتد، اکثرآیات 
قرآن را که ایشان تفسیر می فرمودند ، برداشتهای اجتماعی بود، قبل از  قیام امام خمینی)ره( 
بزرگترین نقش را در حرکت جامعه طالقانی داشتند . یکی از فرزندان طالقانی از پدرش می 
ــاواک را که آقای طالقانی را هم آزار  ــکنجه گران س گوید: " پس از انقلاب مردم یکی از ش
داده بود دستگیرکرده، با طناب بسته به منزل ایشان آوردند ، مرد شکنجه گرد در حالیکه به 
شدت گریه می کرد گفت: من شما را اذیت کردم . اما شما به من مهربانی می کنید . پدرم 
به مردم گفت: شما بروید من می دانم با وی چکار کنم ، پدر پس از رفتن مردم به او گفت: 
تا مردم به تو متعرض نشده اند برو. من از حق خود گذشتم این رفتار پدر تاثیر بسیاری روی 
شکنجه گر داشت، شکنجه گر اشک می ریخت و دست پدر را می بوسید. و اما اتهام سنی 
و وهابی به ایشان:" متحجران و مخالفانی که" ولایت" را سنگر خود کرده بودند، حال آنکه 
اهل دیانت نبودند ، چه رسد به ولایت .1- سردمدار  مخالفت با طالقانی:" فرهنگ نخعی ، 
موسس  کانون تشییع بود و از نزدیکان" حاج شیخ محمود حلبی) پایه گذار انجمن حجتیه( 
و حاج شیخ حسین لنکرانی، طالقانی را وهابی" )توضیح کوتاه درباره فرهنگ نخعی: نخست 
بهایی بود، و سپس مسلمان ، نظامی در ضد اطلاعات ارتش و گمرک مشهد ، وی ناگهان 
لباس روحانی پوشید . و در قیام 15 خرداد 42 آهنگ مخالف می زد...( 2- از دیگر مخالفان 
سرسخت طالقانی: دکتر سید حسین آیت بود که از سویی عضو حزب زحمتکشان بود و 
تحت رهبری دکتر مظفر بقایی و از سوی دیگر در کانون تشییع با فرهنگ نخعی همکاری 
می کرد. و اما تکلمله: حجت الاسلام فاضل میبدی ، عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه 
علمیه قم : " یکی از ویژگی های برجسته مرحوم طالقانی این بود که ، اسلام را در ظرف 
زمان خودش می شناخت ، معتقد بود که با نگاه گذشته نمی توان اسلام را به عرصه اجتماع 

آورد " و پرتوی از قرآن " او نشان از احیاگری انکار دینی است .
منابع در دفتر روزنامه موجود است.

الفبای خوش تیپی در مدرسه
هنگامی که مدرسه ها باز می شود. کوچه ها و خیابان ها پر می شود از کوچولوهای 
قد و نیم قدی که با لباس ها، کیف ها و کفش های رنگی شان،  دیگر نمی توانی 
رنگ آسفالت را ببینی وکوچه مدرسه شبیه رنگین کمان می شود. بعضی روز 
اول مدرس�ه خندان هستند و بعضی با گوشه روپوش شان اشک شان را پاک 
می کنند. اما چه کار کنیم تا س�ال تحصیلی به خودشان و همکلاسی هایشان 
خوش بگذرد و علاوه بر یادگیری،زیبا باشند و محیط اطراف شان را زیبا کنند؟ 

لبخند  بزنید
ــه خلق شان تنگ است، سعی کنید مخصوصا  معمولا کودکان در روزهای اول مدرس
ــب قبل از روز اول مدرسه،  ــند. ش ــه به دلیل بی خوابی عبوس نباش در روز اول مدرس
خوب استراحت کنند و لباسهایشان را از قبل آماده کنید. با توجه به میزان مسافت تا 
مدرسه،زمان بیدارشدن شان را تعیین کنید. بی خوابی و خواب آلودگی یکی از عواملی 
است که حالت چهره را تغییر می دهد. زیبایی کودک شما در روز اول مدرسه انرژی مثبت 
ــاید حضور در مدرسه به مدت طولانی  او را افزایش می دهد. بعد از مدتی تعطیلات، ش
کمی سخت باشد، پس بهتر است با تنظیم خواب، روز کسالت آوری را تجربه نکنند. ممکن 
است کم خوابی در روز اول مدرسه چهره کودک شما را خراب کند و نگذارد لبخند بر لبان 
زیبایش نقش ببندد. مطمئنا او نمی خواهد خوابالو شهر موشها باشد و همکلاسی هایش 

از او دوری کنند.
مطمئن شوید، صبح که می خواهید کودک تان را راهی مدرسه کنید، همه وسایلش 
کامل باشد. ممکن است با جاگذاشتن یکی از وسایل، دچار اضطراب و استرس شود و 

همین امر چهره زیبای او را تغییر دهد. 
حمام فراموش نشود

ــاده مثل یک پرنده کوچک پارچه ای کیف و مقنعه او را تزئین  ــایل تزئینی س با وس
کنید. این کار کمک می کند تا کوچولو ها زیبا و زیباتر جلوه کنند و به یکنواختی های 

زندگی»نه« بگویند.
یادتان باشد در روز اول مدرسه، ظاهر زیبا و مرتب کمک می کند تا دوستان خوبی پیدا 
کند. عدم نظافت ، ناخن های بلند و صورت کثیف او را نامرتب نشان می دهد و سبب 
کاهش اعتماد به نفس می شود. سعی کنید خوش عطر و بو باشد و با لباسهایی تمیز در 
مدرسه حاضر شود. شاید شما یادتان رفته باشد تا جورابهای تمیزی را انتخاب کنید، برای 
این کار بهتر است، شب قبل  لباسهای مدرسه را حاضر کنید و از تمیزی آنها مطمئن 

شوید.
مسواک بزنید

سعی کنید، صبحانه ای کامل بخورند. این صبحانه علاوه بر اینکه به رشد آنها کمک 
می کند، سبب خلق و خوی بهتر در طول روز می شود. فرزندتان  را وادار کنید، سه بار 
در روز مسواک بزند وحتی بعد از خوردن صبحانه باردیگر این کار را انجام دهد. تمیزی 
ــدن چهره او کمک می کند و بوی بد دهان دوستانش  دندان های به هر چه زیباتر ش
را فراری نمی دهد. حتی بهتر است مسواکی را در کیف مدرسه بگذارید تا بعد از نهار 
در مدرسه دندان هایشان را برق بیاندازند. مطمئنا در این صورت معلم ازکودک  شما 
سپاسگزار خواهد شد. چون او چهره ای زیبا با دندانهای درخشان می بیند و خستگی اش 

از بین می رود.
لباسی مناسب حال مدرسه

ــد. در مورد رنگش توصیه ای نمی کنیم به  ــه خیلی تنگ یا گشاد نباش لباس مدرس
ــت از رنگهای  این دلیل که مدارس معمولا در این باره تصمیم می گیرند که بهتر اس
ــتفاده کنند. در خرید کفش و جوراب دقت لازم را داشته باشید. استفاده از  ــاد اس ش
جورابهایی که جنس شان نخی نیست و خارش ایجاد می کند، می تواند در طول روز 
در مدرسه فرزندتان را کلافه کند. جورابهایی با رنگ روشن که با روپوش مدرسه ست 
باشد، می تواند کفش را هم زیباتر نشان دهد. همچنین در هنگام خرید کفش، دقت 

لازم را داشته باشید. 
 کودک شما وارد یک محیط آموزشی می شود. یادگیری بهتر، نیاز به آرامش دارد. بهتر 
ــت، علاوه بر انتخاب یک کفش زیبا و خوش رنگ  که با روپوش همخوانی دارد، از  اس
راحتی آن مطمئن شوید. از قدیم گفته اند، کفش نامناسب آدم را نابینا می کند! کفشی 
که انتخاب می کنید، علاوه بر زیبایی و یک رنگ شاد، باید از جلو تنگ نباشد، وقتی او راه 
می رود یا می دود،  آنقدر بزرگ نباشد که از پای دربیاید. همچنین پشت و روی پای را زخم 
نکند. وقتی پای او در کفش ناراحت است، مطمئنا مطالب درسی را هم متوجه نمی شود. 

تزئین با پرنده ای کوچک
مرتبی لباس مدرسه یکی از مواردی است که زیبایی را تضمین می کند. معمولا یونیفورم 
در مدرسه بین دانش آموزان یکسان است اما اگر می خواهید کودک شما زیباتر از بقیه 
بچه ها دیده شود و خلاقیت تان را ثابت کنید، بهتر است با وسایل تزئینی ساده مثل یک 
پرنده کوچک پارچه ای کیف و مقنعه او را تزئین کنید. این کار کمک می کند تا کوچولو 

ها زیبا و زیباتر جلوه کنند و به یکنواختی های زندگی»نه« بگویند. 
چونه مقنعه روی پیشونی نباشد

استفاده از جوراب هایی که جنس شان نخی نیست و خارش ایجاد می کند، می تواند در 
طول روز در مدرسه فرزندتان را کلافه کند. جورابهایی با رنگ روشن که با روپوش مدرسه 

ست باشد، می تواند کفش را هم زیباتر نشان دهد
گاهی دیده می شود، فرزند شما آنقدر ورجه وورجه داشته که چونه مقنعه روی پیشونی 
جا خوش کرده یا چونه حالتی کج و نامنظم روی صورت قرار گرفته است. و گاهی خط 
وسط مقنعه سر جایش نیست. بهتر است به دختر خانم تان نظم را بیاموزید و به او بگویید 

مقنعه مرتب و اتو شده او را هر چه بیشتر زیبا می کند.
لوازم التحریر رنگین کمانی

لوازم التحریری که داخل کیف است،سلیقه تان رانشان می دهد. سعی کنید لوازم التحریر 
خوش رنگ ولعابی و وسیله ای با دوام البته با نظر خودش انتخاب کنید. مداد نوکی که 

خرسی اش بعد از دو روز بشکند، به درد نمی خورد. 
  در آخر اینکه کمک کنید با رعایت موارد بالا فرزندتان دوستان بیشتری دور خودش 
جمع کند، بگذارید مدرسه او زیباترین مدرسه دنیا باشد، چون شاگردهایی دارد که به 
زیبایی و نظافت اهمیت می دهند. حضور در مدرسه را برای او لذت بخش کنید، چرا که 

زیبایی چهره او را دوچندان می کند. 

بی ادبانه ترین کاری که در محل کارتان کرده اید، چیست؟ 
کارهای بی ادبانه در محل کار زیاد است، گاهی نیز ما این کارها را بدون آنکه به آن 
فکر کنیم، انجام می دهیم. این کارها می تواند از شورش درباره عقاید شخصی باشد 
تا دزدیدن نظر دیگران. اما زش�ت ترین کارهایی که در محل کار انجام می دهیم چه 

هستند؟ در رابطه با آن باید چه کاری انجام داد؟
 1- اخلاق های زشت : یکی از بارزترین اخلاق های زشت در محل کار خوردن غذا های بد 
بو است، هرچقدر دوست دارید ساندویچ تخم مرغ بخورید اما اینکار را در خانه انجام دهید، هوای 
یک مکانی همکارانتان در آن تنفس می کنند را آلوده نکنید. اخلاق زشت دیگر که بازهم وابسته 
به حس بویایی است بوی بد بدن )درست است بدن استیو جابز بوی بدی می داد، اما شما استیو 
جابز نیستید( یا استفاده از عطر قوی است. بعد از اینها داشتن یک میز کثیف، بهداشت فردی 
را رعایت نکردن به شکل بدی تنفس کردن و .. جزو اخلاق بد هستند. یک کار دیگر که واقعا 
زشت است صدا در آوردن روی میز است. این مهم است که بدانید اینها قسمتی از برند شخصیتی 
شما را تشکیل می دهند. هرچقدر هم شما در کارتان قوی باشید، ذهنیتی دیگر از شما در ذهن 

دیگران تشکیل می شود.
2- فحاشی کردن : در سال 2013 در آمریکا فحاشی را به عنوان زشت ترین اخلاق در محل 
کار اعلام کردند، اما آمریکا پاک تر از انگلیس است در انگلیس فحاشی اشکال ندارد، اما چیزی که 
ایراد زیادی دارد، فحاشی بی پایان است. مخصوصا فحاشی جلوی فردی که او را نمی شناسید. اگر 
کسی هیچ واکنشی درباره فحاشی شما نشان نمی دهد، بهتر است کمی خودتان را کنترل کنید.

3- نوبتتان که می شود برای دیگران خوراکی نگیرید : هیچ چیز بیشتر از اینکه وقتی 
نوبت تان می شود برای همکاران کاپوچینو بگیرید و اینکار را انجام ندهید شما را خسیس نشان 
نمی دهد. این نیز غیر قابل بخشش است که همکار تازه واردتان را برای گرفتن قهوه ها بفرستید. 
اینکه چون شما کاری می کنید که سالانه چند 10 میلیون تومان به شما حقوق می دهد به کافی 
شاپ، نروید اشکالی ندارد اما این که کسی را که فقط چند میلیون تومان حقوق می گیرد مجبور 

کنید، چیز خوبی نیست، اخلاق بدی است.
4- چک کردن ایمیل وقتی دارید با کسی دیگر صحبت می کنید : در یک نظرسنجی 
که تازگی انجام شده بود 49 درصد مردم گفتند وقتی با مدیرشان صحبت می کنند مدیرشان 
با بی توجهی به کارمندش ایمیل های خودش را در گوشی چک می کند. این کار این را نشان 
می دهد که یک ایمیل جذاب با ارزش تر از انسان زنده ای است که دارد با شما صحبت می کند. 
به علاوه وقتی که در محل کار دارید با کسی صحبت می کنید و تلفن تان زنگ می زند اگر مهم 
نیست بهتر است آن را قطع )ریجکت( کنید. یک بار این کار را امتحان کنید این فوق العاده است 

که صورت کسی را ببینید که بداند اولویت اول شما است.

5- به رخ کشیدن حقوق : در رابطه با مسائلی مانند حقوق بهتر است شما اندکی خجالتی 
باشید، اگر حقوق تان را به رخ کسی بکشید و سپس بفهمید از او کمتر حقوق می گیرید، آنگاه 
ــتر حقوق بگیرید آنها نسبت به شما خشمگین  ــان داده اید و اگرهم بیش حماقت خود را نش
می شوند. پس سعی کنید پولی که می گیرید را به شیوه هایی دیگر نشان دهید مثلا با خرید 
نوشیدنی برای همکاران تان. 6- احترام نگذاشتن به عقاید دیگری : ما همیشه در جلساتی 
شرکت می کنیم و ممکن است حرف و نظری که چندی پیش کسی گفته بود از زبان کسی 
دیگر بشنویم، دزدیدن نظر بقیه بسیار زشت است. چون صاحب نظر از شما متنفر می شود و 
شروع می کند پشت شما صحبت کردن، اما اگر شما به نظر دیگری اعتبار بدهید، او هم از شما 
سپاسگزاری خواهد کرد. این کار را انجام دادن عالی است، اما عقیده من نیست بلکه عقیده مارتین 
آدامز است. )متوجه شدید الان چه کاری انجام دادم؟( 7- خودبزرگ بینی : همه دنبال ترفیع تا 
یک حدی هستند. متاسفانه ما این را اشتباه فهمیدیم و با هم سن ها و زیردستانمان مانند ریگی که 
در کفش مان پیدا کرده ایم برخورد می کنیم. مدیران ارشد باعث می شود شما غیرقابل اطمینان 
و چاپلوس دیده شوید و با اخلاق بد با زیردستان تان، آنها از شما متنفر می شوند. این را فراموش 

نکنید که برخورد خوب با افراد تازه وارد منجر می شود بعضی از آنها آینده خوبی داشته باشند.
8- اخلاق پرخاشگرانه : ایمیل دادن به همکارانی که پیش شما نشسته اند، فراموش کردن 
انتقال پیام ها و ..از جمله اخلاق پرخاشگرانه هستند. اگر شما کارهای کوچکی انجام می دهید که 
به شما احساس می دهد پیروزی ارزانی نسبت به همکاران تان بدست آورده اید، نشان می دهد نیاز 
دارید که به آدم بزرگتری تبدیل شوید. اگر همکاران تان با شما برخورد خوبی نکنند، 2 حالت دارد 
شما می توانید بگویید برایتان مهم نیست. ولی اگر برایتان مهم است، باید از آنها دلیل اخلاقشان 
را بپرسید. 9- بیش از دیگران حرف زدن : آیا صدایتان را دوست دارید؟ خوب است بفهمید 
ــت دارید؟ اگر وقتی دیگران دارند حرف می زنند، میان حرفشان  که صدای دیگران را هم دوس
شما حرف بزنید آنها نسبت به شما خشمگین می شوند. اگر بیشتر زمان یک جلسه فقط خودتان 
حرف بزنید آنها شروع می کنند به چک کردن ایمیل هایشان و بی توجهی به حرف های شما. 
اگر با علاقه به حرف های دیگران گوش دهید آنها عاشق شما می شوند و وقتی که شما حرف 

می زنید از شما حمایت می کنند.
10- آداب ضعیف ایمیل دادن : بعضی هر ایمیلی که دریافت می کنند را برای همه ارسال 
)فوروارد( می کنند به علاوه انتظار دارند سریعا جواب ایمیل  را هم بگیرند. در هر صورت آداب 
خوب ایمیل زدن، آسان است. اگر یک مکالمه بیشتر از 4 ایمیل بود بهتر است تلفن را بردارید 
و با آن صحبت کنید. فراموش نکنید اینکه یک فرستنده ایمیل بد باشید، مثل این است که بد 

صحبت کنید.

  متاسفانه در کش�ور ما توده مردم از کارایی روان شناسی و 
نیاز افراد به مش�اوره اطلاع چندانی ندارند و از اینکه شخصی 
به روانش�ناس مراجعه کند متاسف می شوند و در پیش خود 
می پندارند حتما مشکل روحی روانی داشته، که به روانشناس 

مراجعه کرده است.
ــت که فقدان درک و شناخت صحیح از بیماری ها و  واقعیت آن اس
اختلالات روانپزشکی، یکی از مشکلات جامعه ماست. چون در اغلب 
موارد، این بیماری ها بدون علائم جسمی بروز می کند، خیلی ها حتی 
ــت و آن را تنها ناشی  نمی دانند این حالت، به یک بیماری مربوط اس

از مشکلات محیطی و اتفاقاتی که اطرافشان رخ می دهد، می دانند. 
علت این امر عدم تمایز بین روانشناس و روانپزشک است که بعضی 
مواقع حتی قشر تحصیل کرده هم روان شناس را با روان پزشک اشتباه 
می گیرند مثلا در محاورات مردم شاید شنیده باشید که می گویند: مگر 
من دیوانه ام به روانشناس مراجعه کنم! در حالی که اصلا روانشناس با 
افراد دیوانه و مجنون سر و کار ندارد. واقعیت این است که روان شناسی 
یک شاخه علمی از علوم انسانی است که هدفش مطالعه رفتار انسان 
ــت. به عبارت بهتر، روان شناسی مطالعه رفتار و فرآیندهای ذهنی  اس
است. عمر این رشته نسبتا کوتاه است )کمی بیش از یک قرن( اما رشد 
بسیار چشم گیری داشته است؛ به حدی که بیش از 20 رشته تخصصی 
ــک فردی است که در رشته پزشکی  ــامل می شود. اما روان پزش را ش
تحصیل کرده و بعد از اتمام دوره پزشکی عمومی، دوره تخصصی خود 
را در رشته روان پزشکی یا اعصاب و روان گذرانده است. چنین پزشکی 
برای درمان بسیاری از بیماری ها ملزم به تجویز دارو است. البته احتمال 
دارد که بسته به نوع بیماری، از رفتار درمانی، روان درمانی یا الکتروشوک 

هم استفاده کند. 
  ترس از برچسب خوردن یا انگ روانی بودن

بی شک یکی از دلایل اصلی آن به ترس از برچسب خوردن یا انگ 
ــی بودن باز می گردد. درواقع، خیلی از افراد از ترس این که مردم  روان
به آنها چه می گویند و چه نگاهی به آنها خواهند داشت، به روانپزشک 
مراجعه نمی کنند. البته به گفته دکتر  الیاسی، روانپزشک چنین ترسی 
چندان هم بی دلیل نیست، چراکه در جامعه ما، هم خود بیماران و هم 

خانواده آنها در بسیاری از مواقع درد انگ خوردن را لمس می کنند.
ــیاری از مردم به  ــم در مراجعه نکردن بس ــر از دلایل مه یکی دیگ
روانپزشک این است که اختلالات روانپزشکی را یک بیماری نیازمند 
درمان نمی دانند.  دکتر جلالی، روانپزشک نیز در این باره می گوید: 
تصوری که افراد از علت بیماری روانپزشکی دارند می تواند در تمایل 
نداشتن آنان به روانپزشک موثر باشد. مثلا زمانی که فرد، افسردگی را 
ــت آن را اختلالی نیازمند درمان  با ضعف اراده برابر بگیرد، ممکن اس
ــکی نداند و خیال کند باید چاره ای دیگر برای آن بیندیشد.  روانپزش
همچنین انگ و ننگ اختلال روانپزشکی هم موثر است. دیوانه خواندن 
هر که به روانپزشک مراجعه می کند و زدن چنین برچسبی به شخص 
مبتلا به مشکل روانپزشکی که معنایی تحقیرکننده و طردکننده دارد 
ــخاص پدید می آورد که در نتیجه خود را با خریدن  نیز بیمی در اش
رنج بیماری از مصیبت مضاعف انگ و ننگ رها می کنند. البته باور به 

بی حاصلی درمان و دیگر باورهای نادرست همچون ترس از اعتیاد یا 
وابستگی به داروها نیز سهم زیادی در خودداری آنان از مراجعه دارد.

  واقعیت آن است که فقدان درک و شناخت صحیح از بیماری ها و 
اختلالات روانپزشکی، یکی از مشکلات جامعه ماست. چون در اغلب 
موارد، این بیماری ها بدون علائم جسمی بروز می کند، خیلی ها حتی 
ــت و آن را تنها ناشی  نمی دانند این حالت، به یک بیماری مربوط اس

از مشکلات محیطی و اتفاقاتی که اطرافشان رخ می دهد، می دانند.  
عده ای از افراد هم به غلط این بیماری ها را ناشی از چشم زخم 

و دعا و... می دانند
دکتر نفیسی با اشاره به این مطالب می گوید: عده ای از افراد هم به 
ــی از چشم زخم و دعا و... می دانند و برای  غلط این بیماری ها را ناش
رفع آنها به دعانویس و فالگیر مراجعه می کنند. دکتر جلالی با تاکید 
بر باورهای اشتباه رایج میان مردم در ریشه یابی مشکلات روحی می 
افزاید: زمانی که فرد تصور کند افسردگی وجود ندارد و آنچه او یا عضو 
خانواد ه اش دچار آن شده اند تنبلی و بی مسئولیتی است، طبعا برای 
درمان اقدامی نمی کند یا اگر باور داشته باشد استرس نشانه مسئولیت 
پذیری است یا خیال کند همه آدم ها بر اثر مکافات و گرفتاری های 
زندگی دچار اضطراب و غم می شوند و وقتی نمی شود فقر و نداری را 
برطرف کرد، پس برای نشانه ها هم نمی شود کاری کرد، برای درمان 

نیز مراجعه نمی کند.
 درمان قطعی وجود ندارد؟

اما آیا این باور درست است که برای بیماری های اعصاب و روان، درمان 
قطعی وجود ندارد؟

دکتر نفیسی پاسخ می دهد: بسیاری از بیماری های اعصاب و روان با 
درمان برطرف می شود. البته در مواردی نیز احتمال عود وجود دارد. 
بعضی اختلالات روحی و روانی نیز با درمان کنترل می شود و درمان 
ــر جلالی، این هم از  ــرای آنها وجود دارد. البته به گفته دکت قطعی ب
باورهای نادرست و تحریف شده رایج است که غیر از بیماری های واگیر 
تقریبا هیچ بیماریای وجود ندارد که درمان قطعی داشته باشد. در حالی 
که بیماری ای همچون میگرن یا فشار خون نیز درمان قطعی ندارد. به 
بیان دیگر بسیاری از بیماری ها فقط قابل کنترل است و درمان صد 
درصد ندارد و اختلال های روانپزشکی هم از این ماجرا مستثنا نیست. 

  نیاز به مشاور در مراحل زندگی
ــغل و چه در انتخاب همسر و...  ما در همه مراحل چه در انتخاب ش
ــاوره و روانشناسی هستیم. اما اهمیت مشاوره بیشتر در  نیازمند مش
مسائل خانوادگی خود را نشان می دهد، چون خانواده جایی است که 
یک فرد ونوسی با فرد مریخی می خواهد زندگی مشترک داشته باشد. 
این در حالی است که اینها هر کدام از یک سیاره جدا هستند و تفکرات 
متفاوتی دارند. لازم است این اشخاص از خصوصیات درونی همدیگر 
آگاهی داشته باشند و الا هر آن ممکن است به همدیگر صدمه بزنند 
ــوند. برای این امر نیاز هست با  و باعث رنجش روح و روان یکدیگر ش
مشاوری امین و متخصص صحبت شود تا راهکارهای مناسب به زوجین 

آموخته شود. بنا به دلایل ذیل زوجین باید به مشاور مراجعه کنند.
 تفاوت های فردی

همان گونه که در بالا اشاره شد زن و شوهر از دو جنس متفاوت می 
باشند و علاوه بر این ارزشهای متفاوتی دارند که بایستی به یک نقطه 

مشترک برسند تا از زندگی لذت کافی ببرند.
 زندگی بهتر

قطعا کسانی که زبان همسر خود را می فهمند یا به زبان عامیانه وی 
ــیرین تری دارند. مشاور کسی است که  را درک می کنند، زندگی ش
ــیم  ــته باش به ما یاد می دهد در برابر جنس مخالف چه موضعی داش
ــریح می کند. طبیعی است وقتی  ــر را برای ما تش و روح و روان همس
ما بتوانیم خواسته های درونی همسرمان را درک کنیم زندگی خوبی 

خواهیم داشت.
 برنامه ریزی بهتر

همیشه مشاور نقش تنش زدایی ندارد بلکه در بعضی مواقع ما را برای 
برنامه ریزی بهتر و دقیق تر رهنمون می سازد مثلا اینکه کی بچه دار 
شویم؟ یا چطور بچه خوب و سالمی به دنیا بیاوریم؟ یا چطور فرزندان 
خود را تربیت کنیم؟  همه و همه از کارهای یک مشاور متخصص است 
ــاوره برنامه های کوتاه مدت و میان مدت برای  که با راهنمایی و مش
خانواده ها ارائه می کند که حتی در مورد مسائل اقتصادی نیز می تواند 

مشکل گشا باشد.
 اس�تفاده از تجربه مشاور: مشاورین علاوه بر تخصص و تحصیل 
ــی و علوم نوین صاحب تجربه هم هستند و چه  در زمینه روان شناس
بسا مشکلی که ما احساس می کنیم لاینحل است. حال آنکه مشاور 
چندین مورد را قبل از ما حل کرده است، لذا با اتکا به تجربه او می توانیم 
مشکلات سخت زندگی را حل کنیم و از عواقب احتمالی آن در آینده 
در امان بمانیم. چون همه چیز را نباید در زندگی خودمان تجربه کنیم 

بلکه باید از زندگی دیگران تجربه بگیریم.

دلایل مراجعه نکردن بعضی از افراد به روانشناس  

شهروندان قمی در انتظار ناوگان جوان حمل و نقل عمومی
گزارش/ سمیه رضایی

 توسعه، پیشرفت، رفاه عمومی! واژه هایی که بارها و بارها 
در میان صحبت های مسئولان و مردم رد و بدل می شود اما 
کمتر کسی شاید دقت نظر داشته باشد که این مفاهیم در 
غایت امر چه معانی را با خود به همراه دارند. غالبا نیز از این 
واژه ها برداشت های اقتصادی صورت می گیرد و مثلا شاخص 
توسعه و رفاه را با کاهش نرخ تورم و افزایش دست مزدها 

می سنجند.
 اگرچه و بدون شک بخش عمده ای از توسعه و پیشرفت و رفاه 
مربوط به بهبود شاخص های اقتصادی است اما واقعیت امر آن 
است که شاخص های دیگری نیز در رفاه اجتماعی و بهبود کیفیت 
زندگی شهروندان دخیل هستند. شاید بتوان گفت اصلی ترین هدف 
پیشرفت در حوزه اقتصاد و توسعه عمران، بهبود کیفیت زندگی مردم 
است. اما شاید این عبارت نیز نیاز به تصریح بیشتر داشته باشد. بهبود 
زندگی مردم به چه معناست؟ در نگاه اول اینکه فرد فرد جامعه 
بتوانند نیازهای اولیه خود مانند خوراک، پوشاک، مسکن و ... را تامین 
کنند و در مرحله دوم بتوانند نیازهای معنوی خود مانند کمال ، رشد 

استعداد و ... را پاسخگو باشند. 
اما مهمترین مسئله آن است که تمام این فرایند پاسخ به نیازها در 
یک مکان روی می دهد و آن جایی به نام شهر است. امروز قریب 
به 70 درصد مردم ایران در سطح شهرها سکونت دارند و اگر قرار 
باشد بهبودی در کیفیت زندگی مردم روی دهد این کیفیت و 

شاخص های آن باید در زندگی شهری به منصه ظهور برسد.
 هوای پاک، فضای عاری از آلودگی های صوتی ، آسایش در بهره 
مندی از خدمات شهری، احساس امنیت، دسترسی به شغل مناسب 
و ... همه نیازهایی اولیه ای است که امروز در زندگی شهری وجود دارد 

و باید از سوی مسئولان پاسخ درخور شانی داده شود.
 در این میان یکی از شاخص های توسعه یافتگی زندگی شهری 
بهبود و توسعه حمل و نقل عمومی است. امروز اغلب کلانشهرهای 
کشور ما با چالش های ترافیکی مواجه هستند که این مسئله به طور 
جدی زندگی شهروندان را با مشکل مواجه کرده است و این نقیصه 
در شهری با توسعه نامتوازن در قم شرایط حاد تری را دنبال می کند. 
شاید در نگاه اول ترافیک در معابر قم تنها یک راه بندان ساده به 
حساب بیاید اما تحقیقات نشان می دهد که این مسئله در افزایش 
آلودگی هوا و صدا، خستگی، تشدید نزاع های خیابانی و ده ها چالش 
روزمره زندگی شهری دخیل هستند و اگر بخواهیم بخش عمده ای 
از چالش های زندگی شهروندی را رفع کنیم و به عبارت دقیق تر به 
توسعه و پیشرفت نائل شویم یکی از مهمترین راهکارها توسعه ناوگان 

حمل و نقل عمومی است. 
در چند سال اخیر نیز نگاه مدیران شهری به این موضوع کامل تغییر 
یافته است و به عنوان مثال در پایتخت امروز بخش عمده ای از 

سفرهای درون شهری از طریق خطوط مترو و بی آر تی صورت 
می گیرد که این مساله هم احساس رضایت بیشتری برای شهروندان 
پدید آورده است و هم مانع از تشدید معضل ترافیک در کلان شهر 

تهران شده است.
 در شهر قم نیز برنامه های متعددی برای توسعه حمل و نقل عمومی 
در نظر گرفته شده است. اگرچه برخی از این طرح ها همچون منوریل 
و مترو با چالش های مالی مواجه هستند اما عزم مدیریت شهری قم 
بهبود زیرساخت های حمل و نقل عمومی است که این موضوع ارتقاء 

در کیفیت زندگی شهروندان در این شهر مهم را نوید می دهد.
 اخیرا نیز در راستای بهبود وضعیت حمل و نقل عمومی قم  فاز 
حالت  به  این شهر  اتوبوسرانی  تحول شبکه خطوط  دوم طرح 
اجرایی درآمده است که انتظار می رود بر اساس این طرح بسیاری از 

مشکلات حمل و نقل عمومی در قم برطرف شود.
 آنطور که مسئولان عنوان می کنند در سال 90 سهم و اندازه حمل 
و نقل عمومی درون شهری در کشور حدود 40 درصد بوده و 10 
درصد نیز به مترو و قطار شهری اختصاص داشته است اما در شهر 
قم و با توجه به عدم راه اندازی مترو و منوریل تقریبا نیمی از سفرهای 

درون شهری از طریق ظرفیت ناوگان اتوبوسرانی صورت می پذیرد.
 البته و خوشبختانه در سال های اخیر گام های خوبی در حوزه برون 
سپاری ناوگان حمل و نقل عمومی در شهر قم صورت گرفته است 
و اکنون تقریبا تمام ظرفیت اتوبوسرانی شهر قم با استفاده از توان 
بخش خصوصی به پیش می رود و از سوی دیگر این مسئله ضمن 

افزایش کیفیت خدمات، رشد کمی اتوبوس ها را نیز در پی داشته 
است و اکنون ناوگان اتوبوسرانی قم به مرز 300 دستگاه اتوبوس 

درون شهری نزدیک شده است.
 اکنون 17 خط درون شهری و 8 خط برای پوشش سفرهای حومه 
شهر در قم تعریف شده و 137 دستگاه مینی بوس نیز به ناوگان 

حمل و نقل عمومی اضافه شده است.
 در همین زمینه مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم در 
گفت وگو با خبرنگار فارس معتقد است: بخش خصوصی ظرفیت های 
بسیار گسترده ای برای بهبود خدمات حمل و نقل عمومی را داراست 
و می توان از طرح هایی نیز برای تشویق شهروندان برای مشارکت در 

این طرح ها بهره گیری کرد. 
سعید امراللهی با اشاره به راه انداز ی و توسعه پایانه های درون شهری 
خطوط اتوبوسرانی در برخی از مناطق همچون پردیسان گفت: در 
برخی مناطق نیز ایستگاه های وی ای پی در نظر گرفته شده است 

که خدمات مطلوب تری را به شهروندان ارائه می دهند. 
وی با تاکید بر افزایش سفرهای درون شهری در قم با استفاده از 
ظرفیت ناوگان اتوبوسرانی افزود: شهر قم جمعیتی بالغ بر یک میلیون 
نفر دارد و این جمعیت حداقل بیش از 700 دستگاه اتوبوس مدرن 

نیاز دارد که تقریبا دو برابر وضعیت فعلی است.
 مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه فاز 
نخست تحول در شبکه اتوبوسرانی از سال 93 آغاز شده است، 
گفت: با این برنامه ها میزان مشارکت مردم برای استفاده از خدمات 

اتوبوسرانی به طور چشمگیری افزایش خواهد یافت. 
در همین زمینه اصغر زاهدی نیا کارشناس مسائل شهری نیز با 
اشاره به اینکه افزایش استفاده از خدمات حمل و نقل عمومی فاز 
نخست نیازمند بهبود اتوبوس ها است، افزود: تا زمانی که این ناوگان 
به تجهیزات روز مجهز نباشد و از بهداشت و نظافت کافی برخوردار 

نشود مردم هم استقبال چندانی از این شبکه نخواهند داشت. 
وی با اشاره به اجرای طرح اتوبوس های تندرو در تهران که توانست 
نظر مجامع بین المللی مدیریت شهری را نیز به خود جلب کند گفت: 
خوشبختانه در این سامانه از مجهزترین اتوبوس ها با استانداردهای 
جهانی استفاده شده است که همین مسئله رغبت شهروندان برای 

استفاده از این خدمات را افزایش می دهد.
 زاهدی نیا به موضوع راه اندازی city pay ها نیز اشاره کرد و گفت: 
امروز ضرورت دارد تا موضوع پرداخت الکترونیک برای استفاده از 
خدمات شهری توسعه پیدا کند تا سهولت و سرعت در ارائه خدمات 
افزایش یابد.  البته در سال های اخیر استفاده از کارت های الکترونیک 
برای پرداخت کرایه در حمل و نقل شهری در بخش اتوبوسرانی به 
صورت مطلوب به اجرا درآمده و با توجه به ارائه تخفیف ها در این 
زمینه، شهروندان قمی نیز استقبال خوبی از این طرح داشته اند. البته 
در تاکسی ها هم قرار بود که این طرح اجرا شود که هنوز خبری 
از آن نیست.  این کارشناس مسایل شهری همچنین به مساله 
تامین مالی توسعه زیرساخت های حمل و نقل عمومی نیز اشاره 
کرد و گفت: برخی فکر می کنند برای هر گامی در حوزه شهری باید 
منتظر کمک های دولتی ماند در حالی که با اندکی خلاقیت و تعریف 
پروژه هایی با صرفه اقتصادی می توان از ظرفیت عظیم سرمایه های 
بخش خصوصی استفاده کرد.  باید عنوان کرد که امروزه یکی از 
مصداق های بارز توسعه به معنای عام و اخص آن در حوزه شهری 
منوط به توسعه حمل و نقل عمومی است. در این میان در گام 
اول ضرورت دارد تا کیفیت ارائه خدمات در ناوگان اتوبوسرانی با به 
روزرسانی اتوبوس ها افزایش یابد و از سوی دیگر از فناوری های نوین 

پرداخت الکترونیکی برای سهولت در کار بهره گیری شود.
 از سوی دیگر باید هرچه سریع تر موانع پیش روی طرح هایی 
همچون مترو قم که بعضا به دلیل ناهماهنگی دستگاه های اجرایی 
پدید می آید برداشته شود تا بخشی از فشار متقاضیان از ناوگان 
اتوبوسرانی به مترو منتقل شود.  در این میان اما نکته مهم ضرورت 
بهره گیری از ظرفیت بخش خصوصی برای توسعه خدمات مدیریت 
شهری است. اخیرا در شرایط کنونی که بازار مسکن در یک رکود 
به سر می برد و درآمد شهرداری ها از محل عوارض ساخت و ... به 
پائین ترین سطح خود رسیده است شهرداری ها می توانند با برون 
سپاری خدمات شهری هم توسعه شهری را رقم بزنند و هم اینکه 
فضا برای سرمایه گذاری مولد را پدید آورند. امید داریم در فازهای آتی 
توسعه خطوط حمل و نقل عمومی در شهر قم از این ظرفیت ها بیش 

از گذشته استفاده شود.

غلامرضا موحدیان 
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 حضرت آیت ا... خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب اسلامی صبح دیروز )چهارشنبه( 
در دیدار پرشور هزاران نفر از قشرهای 
تلاش  درباره  هشدار  با  مردم،  مختلف 
از  نفوذ  برای  های فریب کارانه آمریکا 
برخی روزنه ها، »اقتصاد قوی و مقاوم«، 
و  »حفظ  و  علم«  روزافزون  »توسعه 
تقویت روحیه انقلابی گری بخصوص در 
جوانان« را سه عامل مقابله مقتدرانه با 
دشمنی های پایان ناپذیر شیطان بزرگ 
اعلام کردند و با بیان برخی نکات درباره 
انتخابات اسفند 94، افزودند: نتیجه هر 
انتخابات نیز مانند تک تک آرای مردم، 
حق الناس است و با همه وجود، از این 

حق ملت، دفاع خواهد شد.
حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره به ایام 
پربرکت ماه ذیقعده و لزوم بهره مندی از این 

فرصتهای گرانبها، ماه شهریور را نیز حاوی خاطراتی پرمعنا خواندند 
و خاطرنشان کردند: در همه حوادث این ماه از جمله کشتار مردم 
بیگناه به دست رژیم پهلوی در 17 شهریور 57، شهادت رئیس 
جمهور و نخست وزیر کشور در 8 شهریور 60، ترور شهید آیت ا... 
قدوسی و شهید آیت ا... مدنی در همین ماه و حمله صدام به ایران 
در 29 شهریور 59، ردپای مستقیم یا غیرمستقیم امریکا مشاهده 

می شود.
ایشان با ابراز نگرانی از فراموش شدن تدریجی این خاطرات 
تأمل برانگیز به ویژه در ذهن جوانان کشور، از کم کاری دستگاههای 
مسئول در این زمینه انتقاد کردند و افزودند: اینگونه حوادث عبرت 
آموز نباید در حافظه تاریخی ملت کمرنگ شود، چرا که اگر نسل 
جوان از شناخت و ریشه یابی اینگونه خاطرات تاریخی و ملّی، بازماند 

در شناخت راهِ حال و آینده کشور دچار خطا خواهد شد.
حضرت آیت ا... خامنه ای با بازخوانی برخی نشانه ها از حاکمیت 
مطلق آمریکایی ها در دوران رژیم پهلوی خاطرنشان کردند: همه 
ارکان حکومت طاغوت از جمله هیأت دولت و شخص شاه تابع آمریکا 
بودند و مقامات آمریکایی از طریق دست نشاندگان خود همچون 
فرعون بر ملت مظلوم ایران حکومت می کردند، اما امام بزرگوار 
همچون موسای زمان، به پشتوانه ملت، آن بساط را از این سرزمین 

کهن، برچید.
رهبر انقلاب، پایان یافتن منافع نامشروع آمریکایی ها در ایران را 
علت اصلی کینه ورزی و دشمنی پایان ناپذیر آنها با جمهوری اسلامی 

و ملت ایران برشمردند.
حضرت آیت ا... خامنه ای، اقدام تاریخی امام خمینی در دادن 
لقب »شیطان بزرگ« به امریکا را، حرکتی بسیار پرمغز برشمردند و 
افزودند: رئیس همه شیطانهای عالم، ابلیس است، اما ابلیس کارش 
فقط اغوا و فریب است در حالیکه آمریکا هم اغوا می کند، هم کشتار 

هم تحریم و هم فریب و ریاکاری.
رهبر انقلاب با انتقاد شدید از کسانی که سعی می کنند چهره 
بدتر از ابلیسِ آمریکا را فرشته نجات جلوه دهند گفتند: دین و انقلابی 
گری به کنار، وفاداری به مصالح کشور و عقل چه می شود؟ کدام عقل 
و وجدان اجازه می دهد ما جنایتکاری مانند آمریکا را بزک کنیم و 

دوست و مورد اعتماد جلوه دهیم؟

ایشان با هشدار درباره سیاستها و روشهای نفوذ آمریکا افزودند: 
شیطانی را که ملت از در بیرون کردند در صدد است از پنجره برگردد 

و ما نباید اجازه این کار را بدهیم.
رهبر انقلاب دشمنی آمریکایی ها را با ملّت ایران، پایان ناپذیر 
خواندند و به عنوان نمونه خاطرنشان کردند: در همین روزهای بعد از 
برجام و توافقی که هنوز سرنوشتش در ایران و آمریکا درست معلوم 
نیست، آمریکایی ها در کنگره مشغول توطئه و طراحی مصوبه ای 

برای مشکل تراشی علیه ایران هستند.
ایشان تنها راه پایان یافتن توطئه های آمریکایی ها را، اقتدار ملی 
ایرانیان خواندند و افزودند: باید به گونه ای قوی شویم که شیطان 

بزرگ از نتیجه بخشی دشمنی های خود مأیوس شود.
رهبر انقلاب در تبیین راههای دستیابی به اقتدار ملی بر سه نکته 
تأکید کردند: »اقتصاد قوی و مقاوم«، »علم پیشرفته و روزافزون« و 

»حفظ و تقویت روحیه انقلابی گری به خصوص در جوانان«.
ایشان درباره نکته اول افزودند: اقتصاد قوی و مقاوم، از طریق 
اجرای عینی و بدون تأخیر سیاستهای ابلاغ شده اقتصاد مقاومتی 
امکان پذیر می شود که البته دولت کارهایی هم در دست اجرا دارد.

رهبر انقلاب توسعه علمی و حفظ شتاب پیشرفت علمی را نیز 
مهم دانستند و افزودند: تقویت روحیه انقلابی و ایستادگی در مردم، 
از بهترین راههای تقویت درونی است و مسئولان باید جوانان انقلابی 

را گرامی بدارند.
حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره به تلاش دشمن برای لاابالی و 
بی تفاوت کردن جوانان افزودند: آنها می خواهند روحیه حماسی و 
انقلابی را در جوانان بکُُشند و در داخل نیز عده ای مدام جوانان حزب 
ا...ی را با تعابیری نظیر افراطی می کوبند که این کار بسیار غلط است.

رهبر انقلاب پس از تبیین راههای دست یابی به اقتدار روزافزون 
و مأیوس کردن دشمنان افزودند: امریکایی ها، اکنون با نوعی تقسیم 
وظایف، با ایران، دوگانه رفتار می کنند برخی لبخند می زنند و برخی 

در حال تهیه مصوبه علیه ایران هستند.
ایشان تلاش امریکایی ها برای مذاکره با ایران را بهانه ای برای 
نفوذ و تحمیل خواسته های کاخ سفید خواندند و تأکید کردند: ما 
فقط در قضیه هسته ای آنهم به دلایل مشخص و اعلام شده اجازه 
مذاکره دادیم که بحمدا... مذاکره کنندگان نیز در این عرصه خوب 

ظاهر شدند اما در زمینه های دیگر با امریکا مذاکره ای نمی کنیم.

حضرت آیت ا... خامنه ای افزودند: البته ما با همه کشورها به جز 
شیطان بزرگ در سطوح مختلف »دولتی، اقوام و ادیان«، اهل مذاکره 

و تفاهم هستیم.
رژیم صهیونیستی 25 سال آینده را نخواهد دید

ایشان همچنین با اشاره به جعلی بودن دولت صهیونیستی 
افزودند: برخی صهیونیستها گفته اند با توجه به نتایج مذاکرات هسته 
ای، 25 سال از دغدغه ایران آسوده شده ایم اما ما به آنها می گوییم 
شما 25 سال آینده را، اصولاً نخواهید دید و به فضل الهی، چیزی به 

نام رژیم صهیونیستی در منطقه وجود نخواهد داشت.
رهبر انقلاب تأکید کردند: در همین مدت نیز روحیه اسلامی 

مبارز، حِماسی و جهادی، صهیونیستها را راحت نخواهد گذاشت.
حضرت آیت ا... خامنه ای در بخش پایانی سخنانشان به بیان 

نکاتی مهم درباره انتخابات اسفند 94 پرداختند.
ایشان با انتقاد از کسانی که از یک سال و نیم قبل درصدد انتخاباتی 
کردن فضای کشور برآمده اند گفتند: این موضوع به مصلحت کشور 
نیست، زیرا وقتی فضای رقابت و تعارضات انتخاباتی اصل می شود، 
مسائل اصلی به حاشیه می رود و این به نفع مردم و کشور نیست اما 

اکنون زمان طرح برخی نکات انتخاباتی فرا رسیده است.
رهبر انقلاب، مسئله انتخابات را بسیار مهم و مظهر حضور و اعتماد 

مردم و نماد مردم سالاری دینی و واقعی در ایران خواندند.
ایشان افزودند: به دلیل همین اهمیت بی بدیل، برگزاری انتخابات 
در ایران در 37 سال گذشته، به هیچ علتی و در هر شرایط سخت 
و دشوار، حتی یک روز به تأخیر نیفتاده است البته برخی سیاست 
بازان در مقاطعی در این زمینه تلاش کردند اما جلوی آنها گرفته شد.

حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره به تبلیغات بی وقفه امریکا و 
عواملش ضد انتخابات در ایران خاطرنشان کردند:  آنها در همه دوران 
رژیم طاغوت حتی یک بار به انتخابات فرمایشی و نمایشی، اعتراض 
نکردند و اکنون هم به رژیم های دیکتاتور و وراثتی منطقه، هیچ 
اعتراضی نمی کنند اما ایران را با وجود دهها انتخابات کاملاً مردمی و 

واقعی، مدام در معرض تبلیغات منفی قرار می دهند.
حضرت آیت ا... خامنه ای با تأکید بر سالم بودن همه انتخابات 
37 سال گذشته افزودند: انتخابات در ایران، با معیارهای متعارف بین 
المللی نیز از سالم ترین و بهترین انتخابات است اما متأسفانه عده 
ای در داخل در اقدامی غلط در سلامت انتخابات خدشه می کنند 

و حتی از قبل از انتخابات از تقلب و دغدغه 
ناسالم بودن انتخابات حرف می زنند.

رهبر انقلاب حضور پرشور ملت در همه 
انتخابات 3 دهه اخیر را نشانه اعتماد به نظام 
دانستند و افزودند: چرا عده ای با طرح دغدغه 
های دروغین و مباداگویی های بی مبنا، این 

اعتماد را خدشه دار می کنند؟
افزودند:  ای  خامنه  ا...  آیت  حضرت 
بدیهی است که در موضوع سلامت انتخابات 
مراقبتهای شدیدی به عمل می آید و به کسی 
اجازه چنین کارهایی داده نمی شود پس تکرار 

این حرفها با چه هدفی صورت می گیرد؟
سلامت  از  مراقبت  بحث  در  ایشان 
انتخابات، به نقش قانونی و مؤثر شورای نگهبان 
از بزرگترین برکات  افزودند:  اشاره کردند و 
شورای نگهبان این است که مراقب هر گونه 
خطا و اشتباه است که البته دستگاههای دیگر 

هم در این زمینه، فعال هستند.
رهبر انقلاب در تبیین سلامت انتخابات پس از انقلاب خاطرنشان 
کردند: البته در برخی انتخابات گزارشهایی در مورد اشکال در انتخابات 
وجود داشت که دستور بررسی دقیق داده و معلوم شد آنگونه نبوده 
است، ضمن اینکه گاه در گوشه و کنار، مشکلاتی و تخلفاتی نیز وجود 

داشته اما هیچکدام در نتیجه انتخابات مؤثر نبوده است.
رهبر انقلاب، رأی مردم را به معنای واقعی کلمه »حق الناس« 
خواندند و تأکید کردند: مراقبت از رأی هر ایرانی، »واجب شرعی و 
اسلامی« است و هیچ کس حق ندارد در این امانت خیانت کند ضمن 
اینکه »نتیجه آرای« مردم نیز مظهر کامل حق الناس است و همه 

باید در مراقبت و دفاع از آن تلاش کنند.
رهبر انقلاب ایستادگی در مقابل اصرار عده ای برای باطل اعلام 
شدن نتیجه انتخابات 88 را نمونه ای از صیانت از نتایج آرای ملت 
و دفاع از حق الناس برشمردند و افزودند: 40 میلیون نفر با حضور 
پرشور، به میدان آمدند، نتیجه انتخابات نیز هرچه بود ما بطور کامل از 
آن دفاع می کردیم، همچنانکه در همه انتخابات دیگر نیز پشت نتایج 
آرای ملت هرچه باشد می ایستم و اجازه خدشه در آن را نمی دهم.

رهبر انقلاب با اشاره به حرفهای بی منطقی که در باب انتخابات 
درباره وزارت کشور و شورای نگهبان زده می شود تأکید کردند: 
شورای نگهبان چشم بینای نظام در انتخابات است و در همه دنیا، 

چنین نهادی با اسم ها و عناوین متفاوت وجود دارد.
ایشان افزودند: نظارت شورای نگهبان در انتخابات، استصوابی و 
مؤثر است و این نظارت بخشی از همان حق الناس است و باید آن 

را رعایت و حفظ کرد.
رهبر انقلاب با تأکید بر ضرورت احراز صلاحیتها در انتخابات 
افزودند: شورای نگهبان مراقبت می کند که اگر به علت برخی 
کوتاهی ها، افراد بی صلاحیت، به عنوان نامزد وارد عرصه انتخابات 
شدند، جلویش را بگیرد و این حق قانونی، منطقی و عقلی شورا 

است.
حضرت آیت ا... خامنه ای حضور پرشور مردم در انتخابات را 
ضامن حفظ کشور خواندند و افزودند: جمهوری اسلامی به شرط 
وحدت و انسجام ملت و پرهیز از دو دستگی، بدون تردید شامل 

نصرت الهی شده و بر همه دشمنان پیروز خواهد شد.

نکته

اخبار کوتاه

حکایت دیروز سعدی، داستان امروز اصولگرایان ا ست

اصولگرایان و تعداد کم 
صندلی های مجلس دهم

»ده درویش در گلیمی بخسبند و دو پادشاه در اقلیمی نگنجند.« حکایت 
دیروز سعدی، داستان امروز اصولگرایان است. مهم نیست روی کدام حوزه 
انتخابیه انگشت می گذارید. در هر حوزه چند چهره شاخص اصولگرا اسبِ 
نمایندگی را زین کرده و -برخلاف رقیبان اصولگرا- با اطمینان از تایید در شورای 

نگهبان، وعده های انتخاباتی می دهند.
ائتلافِ جمع اضداد در اصولگرایان

هر کدام متحدی در تهران و قم دارند؛ جمعی با مرتضی آقاتهرانی و مصباح یزدی رفاقت 
دارند و خود را پایداری می نامند و جمعی دیگر با زاکانی و فدایی قرابت بیشتری دارند و 
پرچم اصولگرایی علم کرده اند. برخی سابقه سی ساله حزبی و سیاسی دارند و موتلف موتلفه 
هستند و جمعی تازه به دوران رسیده  بی تمایل به کار تشکیلاتی هستند و خود را نزدیک 
به جبهه یکتا معرفی می کنند. گروهی امروز نماینده هستند و به دنبال تمدید نمایندگی در 
فراکسیون رهروان به دنبال حزبی جدید هستند و گروهی هم می خواهند از لباس نظامی 

به لباس نمایندگی برسند و راه قالیباف و محسن رضایی را ادامه دهند.
ائتلاف مثلث؛ آغاز راه

از ابتدای امسال خبری منتشر شد که اصولگرایان اتحاد مثلث خود را برای انتخابات 
مجلس راه انداخته اند. اتحادی با حضور ایثارگران و پایداری و موتلفه. از   همان ابتدا مشخص 
بود که این ائتلاف، خانه ای روی آب است. جبهه پایداری میانه خوبی با لاریجانی ندارد و 
موتلفه شیفته لاریجانی است. پایداری امیدوار بود با تقویت افرادی مثل نبی حبیبی و 
شجونی در رسانه های اصولگرا، افرادی مثل بادامچیان و غفوری فرد را به حاشیه بکشد، اما 
به نظر می رسد تیرشان به سنگ خورد و بناست شورای هماهنگی اصولگرایان در یکی دو 

ماه آینده تشکیل شود تا شاید روند همگرایی سرعت بیشتری بگیرد.
اما این داستان تهران است و در شهر ها و استان ها دعوا ها جدی تر شده است. چه در 
شوشتر که جلسه سخنرانی یک نامزد اصولگرا را نامزدی دیگر به هم زد و چه در کهکیلویه 
و بویراحمد که اصولگرایان به توافق نهایی نرسیدند و در گرگان و مشهد هم از همین امروز 
مشخص است که حداقل دو لیست اصولگرایی منتشر خواهد شد. یکی از برادران دانشجو، 
راهی دامغان خواهد شد تا با نماینده اصولگرای این شهر رقابت کند و همین وضعیت در 
همدان و کازرون و کاشان و دیگر شهرهایی که موطن مدیران سابق احمدی نژاد بودند 

کمابیش وجود دارد.
با این حال به نظر می رسد عقلای اصولگرا در روزهای گذشته در سیاست خود تغییر 
داده اند. همزمان با لبخند موتلفه به شورای هماهنگی اصولگرایان، زمزمه های طرح جدید 
اصولگرایان به گوش می رسد. طرحی که دیگر جبهه پایداری در آن نقشی اساسی ندارد و 
آیت ا... مصباح به عنوان عضو عادی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نقش تاثیرگذار خود 

را از دست می دهد.
جبهه پایداری؛ جبهه شکست

جریان سیاسی که امروز به عنوان جبهه پایداری شناخته می شد، بازمانده نسلی است 
که در دهه هفتاد تحت عنوان جمعیت دفاع از ارزش ها گرد ری شهری جمع شدند تا با 
علی اکبر ناطق نوری رقابت کنند. دور شدن ناطق نوری از سیاست جا را برای آنها باز تر 
کرد. در انتخابات شورای دوم تهران برخی جریان های ریشه دار اصولگرا تمایلی به حضور 
در انتخابات نداشتند و فرصت برای »جمعیت آبادگران« فراهم شد تا شورای شهر تهران 
و شهرداری را در دست بگیرند. این پیروزی در مجلس هم تکرار شد و سرانجام محمود 

احمدی نژاد به پاستور رفت تا سه گانه پیروزی های این جریان تکمیل شود.
از رایحه خوش خدمت تا پایداری

در آن مقطع نام این گروه سیاسی »رایحه خوش خدمت« شد و سعی کردند در شورای 
سوم و مجلس هشتم با اصولگرایان رقابت کنند و سهم بیشتری به خود اختصاص دادند. 
در آستانه انتخابات مجلس نهم و زمانی که از غیبت اصلاح طلبان اطمینان داشتند جبهه 
پایداری پایه گذاری شد و لیست جدا داد و اوج اختلاف اصولگرایان را به رخ کشید. در 
انتخابات ریاست جمهوری سال 92 نیز با اینکه در بیست و هشت استان کشور رای جلیلی 
پایین تر از یکی از رقبای اصولگرایش بود، اما تا روز آخر حاضر به ترک صحنه انتخابات نشد 

و نقش بسزایی در شکست اصولگرایان ایفا کرد.
اما در آستانه انتخابات مجلس دهم به نظر می رسد این جریان بیش از دیگر جریان های 
اصولگرایی به دنبال ائتلاف باشد و دلیل این اصرار را باید در ریزش شدید آرای این جریان 

در یکی دو سال گذشته جستجو کرد.
حمایت اصولگرایان ناب از احمدی نژاد

جبهه پایداری در حالی که خود را اصولگرای ناب می دانست، در سال های گذشته 
حداقل چهار بار با عتاب مقامات ارشد نظام روبه رو شد و هر بار به لطایف الحیلی از زیر بار 

مسئولیت شانه خالی کرد.
اولین بار زمان عزل وزیر اطلاعات احمدی نژاد بود که به قهر یازده روزه رئیس جمهور 
منتهی شد. در آن مقطع افرادی مثل آقاتهرانی با انجام مصاحبه های متعدد اصرار داشتند 
که رئیس جمهور قهر نکرده و برای استراحت به منزل رفته است. هرچند امروز بعد از شش 
سال گذشته خود را انکار می کنند و ادعا دارند که از آن زمان، سازِ جدایی با احمدی نژاد 

سر دادند.
دومین مورد درباره ماجرای بالارفتن از دیوار سفارت انگلستان بود و حواریون پایداری ها 
در رسانه ها حمله دانشجویان به سفارت را با تسخیر سفارت آمریکا در سال 58 مقایسه 

می کردند.
سومین اختلاف زمان استیضاح وزیر کار احمدی نژاد بود. دو روز بعد از استیضاح و 
صحبت های بی سابقه احمدی نژاد درباره یکی از برادران لاریجانی ها، عده ای در قم به 
لاریجانی با مهر حمله کردند. مقامات ارشد نظام و دلسوزان کشور بلافاصله نسبت به 
این اتفاق ابراز تاسف کردند، اما به وضوح برخی اعضای جبهه پایداری در مجلس تمام 
تلاش خود را به کار بستند تا گزارش مسببان این حادثه در مجلس قرائت نشود؛ هرچند 
سیگنال هایی که نمایندگان مجلس ارائه کرده بودند مظان اتهام را به دفتر یکی از نشریه های 

وابسته به آیت ا... مصباح کشانده بود.
مورد آخر نیز موضع عجیب و متفاوت بزرگان این جریان درباره مذاکره کنندگان 
هسته ای بوده است و افرادی که از سوی پایداری ها به اتهام خیانت و وطن فروشی محاکمه 

می شدند، از سوی رهبر انقلاب فرزندان کشور معرفی شدند.
از سویی دیگر گفته می شود دخیل بودن برخی اعضای نزدیک به این جریان سیاسی 
در بعضی پرونده های اقتصادی دولت گذشته و افشای برخی اشتباه های آنان در مسائل 
مختلف سیاسی از سویی دیگر به جایگاه اجتماعی و پایگاه رای آنان ضربه اساسی زده است، 
چنانچه در تجمع اخیر مقابل سفارت انگلیس تعداد افراد این جریان سیاسی به صدنفر 
نمی رسید و همین استقبال سرد بسیاری از برنامه های اعتراضی و خودنمایی پایداری ها 

را متوقف کرده است.

یک عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس مطرح کرد:

انتقاد از روند سیاسی کمیسیون برجام
یک عضو کمیسیون امنیت ملی ، کمیسیون ویژه برجام را کمیسیونی سیاسی 
خواند که فقدان حضور حقوقدانان و بررسی ابعاد حقوقی برجام در آن احساس 

می شود.
مهدی دواتگری تصریح کرد: کمیسیون برجام از رویکرد بررسی حقوقی برجام خارج 

شده  و به نظر می رسد این کمیسیون اعتقادی به جنبه های حقوقی برجام ندارد.
نماینده مردم مراغه و عجب شیر در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: کمیسیون برجام 
با یک روند سیاسی شکل گرفته و به اعتقاد من در میان اعضای کمیسیون برجام حتی یک 

کارشناس حقوقی نیز وجود ندارد.
دواتگری یادآور شد: کمیسیون ویژه بررسی برجام بیش از آنکه کمیسیون حقوقی 
برای برای بررسی برجام باشد به دلیل ترکیب اعضا و فقدان حقوقدان ها یک کمیسیون 

سیاسی است.

پیرموذن:

عده ای به قصد سیاه نمایی و تخریب برجام از 
ابزارهای تشنج آفرینی استفاده می کنند

نماینده مردم اردبیل در مجلس شورای اسلامی گفت: عده ای به قصد سیاه 
نمایی و تخریب برجام، زیر سوال بردن و تلخ کردن کام مردم مایل هستند از 

تمام ابزارهای تشنج آفرینی و فضاسازی غیرمنصفانه استفاده کنند.
کمال الدین پیرموذن اظهار داشت: جهان بدون توجه به رای کنگره آمریکا یا مجلس 
شورای اسلامی ایران به اجرای مفاد توافق هسته ای با ایران متعهد است و حضور رییس 

جمهوری اتریش و سایر مقامات ملل دنیا در ایران، دلیل این واقعیت انکارناپذیر است.
وی افزود: همه بویژه وکلای ملت در مجلس، نگاه خود را به برجام و توافق دولت با غرب، 
براساس فراجناحی و منافع ملی، باید تغییر دهند و فقط و فقط با انسجام داخلی دل در گرو 
منافع ملک و ملت داشته باشیم، احترام به توافق سازنده و ملت با غرب و رفع تحریم های 
ظالمانه، ضامن آینده ایران اسلامی است. عضو فراکسیون رهروان مجلس نهم خاطرنشان 
کرد: اگر قلب ما برای اسلام می تپد، اگر چشم ما به وجود حکومت جمهوری اسلامی 
روشن است، اگر آرزوی تحقق آرمان های مقدس اسلام در جامعه داریم و تحقق رشد و 
حماسه اقتصادی در کشور را مطالبه می کنیم، بایستی مجدانه به نظام و احترام شایسته 
متولیان امر ارج نهیم. پیرموذن یادآور شد: انحصارطلبی ها و تنگ نظری های جریان خاص 
دو تخریب برجام و موفقیت دولت در این امر خطیر با احساسات ملت و منافع نظام و کیان 
سازگاری دارد. وی همچنین گفت: با کمال ناباوری در سالی که رهبر معظم انقلاب، سال 
94 را همدلی و همزبانی دولت و ملت نامگذاری کرده اند و برکات و حیات زیادی را از 
این همزبانی بر شمرده اند عده ای کماکان با صدای زمخت خویش، مخالف زبان دولتیان 

گوش ملت را آزار می دهند.

رهبر معظم انقلاب در دیدار اقشار مختلف مردم:

مذاکره کنندگان در مذاکرات خوب ظاهر شدند

در حالی که محمدرضا باهنر از تشکیل شورای هماهنگی 
اصولگرایان در یک ماه آینده خبر داده بود هنوز ترکیب این 
شورا معرفی نشده است اما برخی منابع موثق خبر دادند 
که ترکیب احتمالی این شورا 5+10 خواهد بود که از حضور 
پنج روحانی در شورای فقاهتی و ده فعال حزبی تشکیل 

خواهد شد.
پیش از این شورای فقاهتی با حضور مصباح یزدی، یزدی و 
موحدی کرمانی در ائتلاف ایثارگران، موتلفه و جبهه پایداری 
نقش آفرینی می کرد که به نظر می رسد با اضافه شدن مصباحی مقدم 
و تقوی، جمع پنج روحانی شورای هماهنگی تکمیل خواهد شد اما 
هنوز اختلاف نظر زیادی برای انتخاب ده سیاستمدار و فعال حزبی 

باقی مانده است.
حسین کنعانی مقدم دبیرکل حزب سبز، از احزاب اصولگرا 
اصولگرایان  هماهنگی  شورای  درباره  ایستادگی  جبهه  عضو  و 
به خبرنگار ایلنا گفت: ما هم اخبار تشکیل شورای هماهنگی 
اصولگرایان را از رسانه ها و شخصیت ها شنیدیم و به عنوان یک 
تشکل اصولگرا از وحدت جریان اصولگرا استقبال می کنیم اما هنوز 
برای پیوستن به شورای هماهنگی اصولگرایان به ارزیابی نرسیدیم و 
با توجه به اینکه عضو جبهه ایستادگی هستیم برنامه های خود را در 

قالب این جبهه ادامه خواهیم داد.
سپاه  در  رضایی  محسن  حضور  به  اشاره  با  مقدم  کنعانی 
خاطرنشان کرد: جبهه ایستادگی همیشه از نظرات آقای رضایی 
استفاده کرده و اگر ایشان بار دیگر در انتخابات ریاست جمهوری 
شرکت کنند جبهه ایستادگی نظرات خود را درباره ایشان اعلام 
خواهد کرد اما این جریان یک جریان مستقل هست و غیبت آقای 

رضایی نیز تاثیری در فعالیت های این جریان نخواهد داشت.
محسن کوهکن نیز درباره شورای هماهنگی اصولگرایان به 

خبرنگار ایلنا گفت: چه روی عدد )10+5( و چه روی افراد بحث 
زیاد است و نه عدد قطعی درباره ترکیب معین شده و نه حضور 

فردی قطعی شده است.
کوهکن با اشاره به اینکه خروجی تلاش در راستای همگرایی 
بوده است گفت: ما اصولگرایی را خلاصه در شخصیت های حقوقی و 
بعضی شخصیت های حقیقی نمی دانیم و معتقدیم هر کس هرجای 
کشور که باشد و با مجموعه اصولگرایان اشتراکات فکری و اعتقادی 

داشته باشد یک اصولگرا به شمار می رود.
وی با اشاره به اینکه اصولگرایانی که عضو جبهه پیروان خط امام 
و رهبری نیستند هم در ائتلاف فراگیر اصولگرایان هستند تاکید 
کرد: کسی نمی تواند ادعا کند ائتلاف صد درصدی شکل خواهد 
گرفت اما همه احزاب عضو ائتلاف پیروان خط امام و رهبری در 
کنار چند تشکل که تقاضای ورود به این جبهه را دارند در این 
ائتلاف هستند و از مصاحبه های دوستان عضو جمعیت ایثارگران 

و جبهه پایداری هم اینطور برداشت می شود که آن ها نیز در این 
ائتلاف حضور خواهند داشت.

کوهکن درباره وضعیت مجموعه یکتا و ارتباط آن با شورای 
هماهنگی اصولگرایان گفت: تعدد گروه ها در جبهه اصولگرایان 
یک واقعیت است البته بعضی از اعضای یکتا عضو احزاب اصولگرا 
هستند، اما اینکه آیا آنها به شورای هماهنگی اصولگرایان دعوت 

شده اند پس از توافق نهایی مشخص خواهد شد.
وی درباره اختلافات بین جبهه پایداری و لاریجانی گفت: وقتی 
از شورای هماهنگی صحبت می کنید، معنا و مفهوم این است که 
افراد پذیرفتند حول مشترکات برای رسیدن به هدف والا تر همراهی 
با هم داشته باشند و این به معنای قانع کردن یک طرف و کوتاه 
آمدن طرف دیگر نیست و در این مورد نیز هر دو طرف قانع شدند 
که با حفظ موضع همراهی با شورای هماهنگی داشته باشند. 
هر چند بنده از طرف آقای لاریجانی نمی توانم صحبت کنم اما 

لاریجانی را در مجموعه اصولگرایان تعریف می کنم.
اصولگرایی  دنبال  به  کسی  اگر  اینکه  به  اشاره  با  کوهکن 
ولایت  رهروان  حزب  درباره  رفت  نخواهد  فرد  دنبال  به  باشد 
گفت: فراکسیون های مجلس متاثر از جناح ها هستند و در این 
فراکسیون ها افرادی هستند که عضو احزاب هستند اما عموما 
فعالیت آن ها فعالیت فراکسیونی است. لذا فکر می کنم با توجه 
به این که مدت زمان زیادی از طرح این مسئله می گذرد و هنوز 
تقاضایی برای تشکیل آن ارائه نشده است برداشت من این است که 

تشکیل حزب رهروان منفتی است.
کوهکن درباره ناطق نوری نیز گفت: ایشان یک شخصیت با فهم 
و زیرک و دلسوز نظام است با این حال اطلاعات ما می گوید ایشان 
حضور در شورای هماهنگی اصولگرایان را نپذیرفتند اما هر گاه ایشان 

بخواهند از حضور ایشان استقبال خواهیم کرد.

ابهام حضور رضایی و لاریجانی

ناطق عضویت اصولگرایان را نپذیرفت 

 مطهرنیا تحلیل گر مسائل بین الملل:

جلیلی بگوید تلاش گذشته 
در دستیابی به 100 حق کافی بود؟

 منصوری آرانی: 

هیات رئیسه جلوی زاویه دار شدن 
کمیسیون برجام را بگیرد

مهدی مطهرنیا تحلیل گر مسایل بین الملل در واکنش 
به اظهارات سعید جلیلی مبنی بر چشم پوشی از 100 حق 
مسلم ایران در برجام گفت: توانایی ملی برای دستیابی به 
حقوق حقه خود در نفی دیگران و رودررویی شعار محورانه 

و تعارض برانگیز با جهانیان نیست.
مهدی مطهرنیا افزود: حق در ادبیات سیاسی دارای یک معنای 
سیال است، حق و حقیت در بستر تحرکات سیاسی و تلاش های 
سیاست مداران برای استحکام باید در مسیر پرشتاب تغییر و 

تحولات مورد بررسی قرار گیرد.
سعید جلیلی رییس تیم مذاکره کننده سابق روز دوشنبه در 
کمیسیون ویژه بررسی برجام در مجلس گفت که با پذیرش برجام 

، ایران از حدود 100 حق مسلم خود صرفنظر کرده است.
این تحلیل گر مسایل بین الملل با بیان اینکه پشتوانه هر 
حقی بافت موقعیتی مناسب و در دست داشتن ابزار رسیدن 
به حق است، گفت: پرسش این است که آیا برای رسیدن به 
این حق ابزار مناسب، توانمندی های پشتیبانی کننده و پیش 
بینی های لازم تعبیه و منظور شده است یا خیر ؟ همچنین آیا 
عملکرد گذشتگان و نوع مدیریت آن ها توانسته است توانمندی 
لازم برای رسیدن به آن حق ها را مورد عنایت قرار دهد؟ مطهرنیا 
تاکید کرد: بی تردید مدیریت پرونده هسته ای در دهه گذشته از 
اهمیت ویژه ای برخوردار بوده است، بعضی از اقدامات همانگونه 
که رهبر معظم انقلاب به آن اشاره می کنند زمینه پرور افزایش 
توانمندی ایران برای رسیدن به یک حقوق شده است ولی باید 
قبول کنیم که بسیاری از رفتارها نیز توانمندی های ممکن ایران 

را کاهش داده است.
وی ادامه داد: اگر نیک بنگریم درخواهیم یافت که مدیریت 
اقتصادی، سیاسی و حتی همگرایی ملی در دهه گذشته در ایران 
با اختلالات و نوسانات فراوانی روبرو شد به گونه ای که ارزش پول 
ملی به پایین تر از یک سوم تبدیل شد که نماد عینی آن خرید 
280 تومانی هزاری ایران در عراق و 300 تومانی ان در کشور 

افغانستان است.
این کارشناس ارشد روابط بین الملل گفت: از سوی دیگر ما 
شاهد نوعی جبهه بندی اعتقادی و ارزش گریزی های ملی در 

لایه های گوناگون اجتماعی خود شده ایم که معنای اساسی این 
ها کاهش توانمندی برای رسیدن به اهداف ملی را فراهم می کند.

مطهرنیا اظهارداشت: این درحالی است که با ورود ایران به یک 
دوره اصلاح امور در چارچوب گفتمان اعتدال، ما شاهد افزایش 
سطح اعتبار و دست یافتن به توانایی های مجدد برای ترمیم آرام 
این چالش ها هستیم به طوری که تورم کاهش یافته وهمگرایی 
ملی آرام آرام در حال افزایش است. وی ادامه داد: همچنین سخن از 
یک انقلاب اخلاقی و ارزش گرایی های جدید در لایه های گوناگون 

اجتماعی شنیده می شود و امید به آینده افزایش یافته است.
مطهرنیا گفت: توانایی ملی برای دستیابی به حقوق حقه خود در 
نفی دیگران و رودرروی شعار محورانه و تعارض برانگیز با جهانیان 
نیست بلکه همگرایی ملی، تعریف هویتی از خود و تلاش برای 
قدرت افزایی درونی به جای وحشت افکنی بیرونی در دستور کار 

قرار می گیرد.
این تحلیل گر مسایل بین الملل با یادآوری ادعای سعید جلیلی 
مبنی بر چشم پوشی از 100 حق مسلم ایران در برجام، افزود: 
این 100 حق چیست ؟ آیا تلاش های گذشته برای دستیابی 
به این 100 حق کافی بوده است ؟ یا اگر بر مسیر گذشته و مدار 
رفتارهای پیشین عمل می کردیم به این چند حق بدست آمده 
هم می رسیدیم ؟ یا باید حق و حقوق دیگری را نیز فدای سیاست 
های رفتاری و کنش های اعمالی گذشته خود می کردیم؟ این ها 

پرسش هایی است که باید پاسخ داده شود.

عضو کمیسیون بررسی برجام در مجلس شورای اسلامی 
با رد نبود نگاه سیاسی در این کمیسیون گفت: به غیر از دو 
جلسه اول، دیگر جلسات با تنش همراه بود .مسیر کمیسیون 
برجام در حال زاویه دار شدن و انحراف از مسیر اصلی خود 

است. هیات رییسه باید جلوی این مسیر را بگیرد
عباسعلی منصوری آرانی با اشاره به حضور دبیر شورای عالی 
امنیت ملی در جلسه روز گذشته کمیسیون ویژه بررسی برجام اظهار 
داشت: وی مطالبی را مطرح کرد و بر این اعتقاد بود که کسانیکه 
در گذشته می مانند، آینده را از دست می دهند و ما باید نگاه روبه 
جلو داشته باشیم. وی به نقل از شمخانی اظهار داشت: باید تهدیدات 
به فرصت ها تبدیل شود و درباره چگونگی این موضوع توضیحاتی 
ارایه کرد. نماینده مردم کاشان در مجلس درباره حضور علی اکبر 
صالحی رییس سازمان انرژی اتمی در نشست روز گذشته نیز گفت: 
نمایندگان عضو کمیسیون سوالاتی درباره تاریخچه غنی سازی 
20 درصد و چه زمانی سانتریفیوژهای IR2 ساخته شده است، 
به دلیل اینکه برخی افراد استفاده از آنرا به نام خود می دانستند، 
مطرح کرد. وی به نقل از صالحی تصریح کرد: رییس سازمان انرژی 
اتمی از نمایندگان خواست که با این سازمان مکاتبه کنند تا سازمان 
بتواند سوالات نمایندگان را به همراه مدارک مورد نیاز به آنها توضیح 
دهد. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ادامه 
داد: سخنان روز گذشته صالحی نشان داد که وی به حوزه کاری 
خود اشراف دارد و از تاریخچه فعالیت های هسته ای کشورمان کاملا 

مطلع است. وی تصریح کرد: صالحی همچنین درباره چگونگی شروع 
مذاکرات و شرایط حاکم بر آن در مسقط، بطور کامل توضیح داد و 
دیدگاه وی این بود که ما همه باهم در این موضوع شریک هستیم و 
مربوط به این دولت یا دولت قبلی نیست چون منافع نظام در میان 
است. منصوری آرانی گفت: روز گذشته آقای صالحی برای پاسخ 
به برخی سوالات به کتاب برجام و متن انگلیسی آن مراجعه کرد 
و پاسخ نمایندگان را به خوبی داد به شکلی که آنها قانع شدند و 
سخنان وی بسیار مهم بود. وی درباره اینکه آیا در کمیسیون ویژه 
این موضوع که مجلس می تواند با ارایه طرحی و قانونی کردن آن 
دولت را ملزم به ارایه لایحه برجام به مجلس کند، مطرح شده است 
یا خیر اظهار داشت: این موضوع در کمیسیون مطرح نشده و فکر می 
کنم که باید در این زمینه هیات رییسه مجلس تصمیم گیری کند. 
عضو کمیسیون ویژه بررسی برجام درباره این موضوع که نظرات این 
کمیسیون فقط جنبه مشورتی با هیات رییسه مجلس دارد و این 
هیات رییسه است که پیشنهادات کمیسیون برجام را اعلام وصول 
خواهد کرد یا خیر، تصریح کرد: این کمیسیون نیز در مسیر قانونی 
دیگر کمیسیون های مجلس باید حرکت کند و پیشنهادات خود را 
می تواند برای تصویب نمایندگان به هیات رییسه ارایه دهد وگرنه به 
خودی خود جایگاه قانونگذاری ندارد. وی درباره دعوت کمیسیون 
ویژه برجام از اساتید دانشگاه در رشته حقوق بین الملل نیز گفت: 
برای اینکه منافع ملی را مد نظر قرار دهیم باید از حقوقدانان وزارت 
امور خارجه، سازمان انرژی اتمی، رییس دانشکده های حقوق علامه 
طباطبایی، تهران و دانشگاه آزاد برای نست در کمیسیون برجام دعوت 
کنیم و هرچه از شخصیت های حقوقی شناخته شده در جلسات 
کمیسیون بیشتر باشند در کنار شخصیت های سیاسی، بهتر می 

توانیم به نتیجه مناسب دست پیدا کنیم. 
منصوری آرانی با تاکید بر ارایه مدارک سخنان جلیلی درباره 
صرف نظر کردن کشورمان از 100 حق مسلم خود در زمینه هسته 
ای نیز ادامه داد: ما باید بدانیم که چه چیزی بدست آورده و چه 
چیزی را از دست داده ایم و ممکن است که گوینده بر روی موضوعی 
تاکید و مطلبی را مطرح کند اما شنونده نیز باید درباره آن با دلیل 
و مدرک تصمیم گیری صحیحی داشته باشد به همین دلیل باید 

مدارک سخنان جلیلی در اختیار رسانه ها قرار گیرد.
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كسى كه در جستجوى روزىِ بيشتر كوشد 
تا نانخورِ خود را كفايت رساند، مزدش از 

مجاهد در راه خدا بزرگ تر است.

پنجشنبه - نوزدهم شهریورماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3814 روزنامه

طنز قمی

خبر

حی میگه همساختکی
ها  کوچه  تو  نرو  ویراج  میگم  بش 

همساختکی
چرا  میگه  نزن  حی  بوق  میگم  بش 

همساختکی
بش میگم داداش نرو آخه چراغه قرمزه

گوش نمیده رد میشه بی اعتنا همساختکی
بش میگم تو پشت فرمون با موبایلت حرف نزن
کر میشه یه هو دو گوشش بی هوا همساختکی

بش میگم حق تقدم رو رعایت میکنی
بم میگه انقه نگو چون و چرا همساختکی

بش میگم سبقت نگی اینجا نه جای سبقته
گوش نمیده نمدونم این بی وفا همساختکی

بش میگم پارک میکنی دوبله میون کوچه ها
بم میگه مگ تو پلیسی باس ما همساختکی
بش میگم تاکسی تو دربس میبری تا زندآباد

بم میگه نیسّم رضا با این پولا همساختکی
بش میگم تو پشت فرمون عینکت رو پاک بکن

تا ببینی مردمو بهر خدا همساختکی
الغرض وضع ترافیک بی حسابست و کتاب
درهم و برهم شده این روزها همساختکی

خوش اومدی جونم

برای نخستین بار در مردادماه کسب شد

رتبه اول انتقال خون قم
در اهدای خون مستمر

معاون فنی سازمان انتقال خون استان قم گفت: برای خدمت 
رسانی مناسب به ساکنین  منطقه پردیسان در آینده ای نزدیک 

مجهزترین پایگاه انتقال خون، در این منطقه راه اندازی خواهد  شد. 
علیرضا کبیری اظهار کرد: مردم استان قم در پنج ماه نخست امسال 19 هزار 
و 519 بار مراجعه به پایگاه های انتقال خون داشته اند و از این تعداد 16 هزار و 
613 نفر موفق به اهدای خون شدند که از نظر مقایسه ای نسبت به سال گذشته 
این تعداد مراجعه کننده رشد شش درصدی داشته است. وی گفت: خون های 
اهدایی به مراکز درمانی و بیمارستانی استان ارسال می شود که امسال دو هزار و 
743 واحد خون و فرآورده های خونی به مراکز درمانی ارسال شد که این میزان 
نسبت به سال گذشته دو درصد رشد داشته است. وی افزود: امسال علاوه بر 
ارسال خون برای مراکز درمانی استان 5 هزار و 446 واحد خون نیز به مراکز 
درمانی کشور ارسال شد تا به دست بیماران نیازمند در سراسر کشور برسد. وی 
با اشاره به عملکرد موفق سازمان انتقال خون استان در ماه های ابتدایی امسال 
بیان کرد: خوشبختانه در ارائه خدمات به اهدا کنند گان خون اقدامات خوبی 
انجام شده و سعی کرده ایم تا از بهترین امکانات در مراکز اهدای خون استفاده 
کنیم تا مراجعه کنندگان با رضایت کامل پایگاه های انتقال خون را ترک کنند. 
کبیری ادامه داد: برای نخستین بار سازمان انتقال خون قم در مرداد ماه رتبه 
اول اهدای مستمر خون در سطح کشور را به دست آورد که این افتخار به دلیل 
همکاری مردم استان قم و استقبال خوب آنان برای اهدای خون بوده است. وی 
افزود: همیشه از مردم خواسته ایم برای اهدای خون به مراکز ما مراجعه کنند 
زیرا نیازمندان به خون سالم در کشور فراوان هستند و با اهدای خون خود علاوه 
بر کمک به بیماران نیازمند از اجر اخروی آن نیز بهره مند خواهند شد. وی از 
برنامه های سازمان انتقال خون استان احداث مراکز دریافت خون جدید در شهر 
قم برشمرد و گفت: برای رفاه حال ساکنین منطقه پردیسان زمینی تهیه شده 
تا در آینده ای نزدیک مجهزترین پایگاه انتقال خون را در این منطقه راه اندازی 

کنیم که می تواند خدمات مناسب و خوبی را به مردم این منطقه داشته باشد.

عباس فرساد

انتقاد آیت الله جوادی آملی از نرخ بالای سود بانکی
گفته می شود: آیت الله جوادی آملی با انتقاد از وضعیت نظام بانکی گفت: در این زمینه مکرر به مسئولان 
گوشزد شده است اما باید گفت که وقتی کسی وامی را با نرخ سود 20 درصد یا 25 درصد دریافت می کند، 
بدنبال این خواهد بود که از آن 30 درصد سود عاید خود کند. وی تصریح کرد: اگر قرار باشد به سمت اقتصاد 
مقاومتی حرکت کنیم، ابتدا باید آن را باور و سپس بارور کنیم اما اکنون هزینه تولید در کشور به دلیل بالابودن 
نرخ سود تسهیلات بانکی بسیار بالاست به طوری که نرخ سود بانکی 20 درصد برای تولیدکننده 35 درصد 

تمام می شود در حالی که در دیگر کشورها حداکثر سود برای بخش تولید 2/5 درصد است.

کنایه ذوالنور  به امیرآبادی
گفته می شود: حجت الاسلام ذوالنور عصر سه شنبه در جلسه مجمع اصوالگرایان استان قم که در حسینیه 
شهید دهشیری در چهارراه غفاری برگزارشد درپاسخ به سوال یکی از حضار که از وی پرسید اگربجای قم از شهر 
دیگری مثل همدان برای انتخابات دوره گذشته مجلس شورای اسلامی نامزد شده بودید اکنون در مجلس بودید 

گفت: اگر برخی هم پیمانان ما شگرد تک رایی را برای تبلیغات خود در پیش نگرفته بودند این گونه نمی شد.

واردات  الاغ ، کلاه گیس و ساپورت دردولت دهم
گفته می شود: براساس آمار 6 تن الاغ در دولت محمود احمدی نژاد به کشور وارد شده بود. به گزارش 
ایلنا، بحث واردات بی رویه کالا در دولت دهم  طی 2 سال گذشته همواره مورد بحث بوده است اما نکته جالب 
این است که چرا درآمدهای حاصل از فروش نفت صرف واردت الاغ و دیگر حیوانات و محصولاتی که واردات 
آن فاقد توجیه است، شد. این گزارش می افزاید 96 تن کلاه گیس و 217 تن کلاه ایمنی در سال 1389 به 
کشور وارد شده است. در ادامه این گزارش آمده است:202 تن ساپورت و 424 تن دستمال گردن در دوران 
ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد وارد کشور شده است! طی سال 1389 در زمانی که باید صنعت نساجی 
ایران مورد حمایت دولت وقت قرار می گرفت، این دولت در زمینه واردات بسیار گسترده عمل کرد و براساس 

این اقدامات، صنعت نساجی کشور نفس های آخر خود را کشید.

۱۰7 هزار امضا در طومار درخواست بازداشت نتانیاهو
گفته می شود: تعداد امضاهای انگلیسی ها برای بازداشت نخست وزیر رژیم صهیونیستی به اتهام 
کودک کشی و جنایت جنگی علیه فلسطینیان به بیش از 107 هزار رسید. به گزارش ایرنا به نقل از 
رویترز، امضا کنندگان در این طومار آنلاین آورده اند: به موجب قوانین بین المللی نتانیاهو باید به خاطر 
کشتار 2 هزار غیر نظامی فلسطینی در حمله سال 2014 اسرائیل به غزه به محض ورود به خاک انگلیس 
دستگیر و محاکمه شود. پارلمان انگلستان موظف است درخواست های حائز بیش از 100 هزار امضا را 
به بحث و بررسی گذارد، این در حالی است که دولت انگلیس می گوید روسای دولت ها در ارتباط با 
این قانون از مصونیت برخوردارند هرچند میزان بالای مطالبه مردمی نشان دهنده احساسات عمیق مردم 

انگلیس در این خصوص باشد.

روزنامه احمدی نژاد می آید
گفته می شود: در جلسه اخیر کمیته رسانه رئیس جمهور سابق تصمیم گرفته شد تا با مسئولیت 
غلامحسین الهام روزنامه و با مسئولیت جوانفکر سایت خبری راه اندازی شود. به گزارش عصر، خبر هفته 
گذشته جلسه راهبردی شورای رسانه رئیس جمهور سابق با حضور محمود احمدی نژاد در دفتر وی در 
ولنجک برگزار شد. گویا در این جلسه اعضای شورای مرکزی کمیته رسانه شامل غلامحسین الهام، مهدی 
کلهر، مجتبی هاشمی ثمره، سیدضیاء نورالدینی، مرتضی تمدن، عبدالرضا داورای، ابوالحسن فقیه، علی اکبر 
جوانفکر، محمدجعفر بهداد، محمدشیخان و مجید امیدی شهرکی حضور داشتند. محور بحث این جلسه 
شورای مرکزی کمیته رسانه، تعیین راهبردهای عملیاتی رسانه و اتخاذ تصمیمات لازم در این زمینه بود که 

سیاست هایی طراحی و تعیین شد.

قیاس مع الفارق بذر پاش
گفته می شود: مهرداد بذرپاش امروز در صفحه اینستاگرام خود نوشت: برخی می گویند برای گرفتن 
حقمان باید هزینه و فایده کنیم، اگر هزینه قدری بیشتر بود، از حقمان صرفنظر کنیم. اخیرا در حوزه ی حق 
هسته ای عده ای این تز را ترویج می کنند که حق هسته ای و یا هر حق دیگری را هزینه و فایده کنیم.حال 
میخواهم یک مثال بزنم: خرمشهر، این قطعه ی رعنای ایران اسلامی، مدتی در چنگال رژیم صدام افتاد؛ به نظر 
شما برای گرفتن این حق، چندنفر باید مثل جهان آرا جان می دادند تا این جزء هر چند کوچک از سرزمین 
مقدسمان به صاحبان آن برگردد؟ آیا می بایست برای گرفتن این حق)خرمشهر( هم هزینه و فایده می شد؟

۳۰۰ هزار صندلی دانشگاه خالی ماند
گفته می شود: محمد فرهادی وزیر علوم در مراسم تقدیر از برترین های کنکور سراسری سال 94 به 
خالی ماندن 300 هزار صندلی دانشگاه ها اشاره کرد و اظهارداشت: 528 هزار نفر قبول و مجاز به انتخاب رشته 
شدند که 428 هزار نفر قبولی داشته ایم. هر چند تعداد ظرفیت مطلوب است؛ اما میزان شرکت کنندگان 

کمتر از ظرفیت است.

ابراز تأسف خانه موسیقی از توهین به شجریان
گفته می شود: هیات مدیره در جلسه این هفته خود اهانت یک روزنامه خاص به محمدرضا شجریان، 
استاد آواز و رئیس شورای عالی خانه را غیرقابل قبول توصیف کرد و با ابراز تاسف از مطالب منتشره در این 
روزنامه خواستار حفظ احترام و شان استادان و هنرمندان از سوی رسانه ها شد. در این پیام آمده است: استاد 
شجریان در بحبوحه انقلاب با مشارکت در ساخت سرودهای ملی و میهنی دوش به دوش مردم انقلابی ایران 
گام برداشت و با سرودهای ملی و میهنی که همگی جاودانه و ماندگار شده است نقش بزرگ و بی بدیلی را 

درآن مقطع تاریخی و در همه دوران ها ایفا کرده است.

نامحرمانه 

مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی 
مسابقه  بار  نخستین  برای  گفت: 
قم  در  تعاون  موضوع  با  انشانویسی 
گسترش  راستای  در  که  شد  برگزار 

فرهنگ تعاون موثر است. 
نصرا... بازوند در مراسم روز تعاون در قم 
اظهار داشت: اهمیت تعاون به قدری است 
که سازمان جهانی یک سال را به عنوان 
تعاون نامگذاری کرد و بسیار ارزشمند است. 
وی گفت: تعاون در موضوع اقتصادی کشور 
نقش سازنده ای دارد و اشتغالزایی بسیاری 
در دنیا دارند، در کشور 194 هزار تعاونی در 
ایران ثبت شده داریم که از این تعداد صد 
هزار و 550 تعاونی در کل کشور فعال اند 
که 10 میلیون نفر عضو داشته که بیش از 
یک میلیون نفر اشتغالزایی کرده است. وی 
ابراز داشت: اهمیت شرکت های تعاونی بر 
کسی پوشیده نیست که در بعد اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی تلاش می کنند. وی 

گفت: در بعد اقتصادی باید سودهی داشته 
باشند و به رشد اقتصادی کشور کمک کنند 
و به دنبال کاهش فقر باشند که این از اهمیت 
بسیاری برخوردار است. بازوند تصریح کرد: در 
بحث فرهنگی نیز ما به دنبال موضوع اخلاق 
و ارزش ها هستیم که باید تعاونی ها سرمایه 
گذاری کرده و به نتیجه مطلوب برسند. وی 
ادامه داد: ما دهمین جشنواره تجلیل از تعاونی 
های برتر را داریم که هر ساله انجام می شود و 
امسال نیز انجام خواهد شد. وی گفت: امسال 
با همتی که دوستان انجام داده اند می توانیم 
تعاونی های مطلوب را انتخاب و نسبت به 
گسترش و معرفی آنها اقدام کنیم. بازوند 
به موضوع فرهنگی انشا نویسی در زمینه 
گسترش فرهنگ تعاون اشاره کرد و گفت: 
برای اولین بار درکشور موضوع انشا نویسی به 
عنوان  پایلوت اجرا شد که در 225 دبیرستان 
موضوع انشا نویسی در خصوص تعاون انجام 
دادیم که می تواند بسیار فرهنگ سازی شود.

حفاظت  پایش  و  نظارت  معاون 
محیط زیست استان قم گفت: طرح 
شناسایی  و  مطالعه  پیشنهادی 
ویژه  به  استان  غبار  و  گرد  کانونهای 
بحران دریاچه نمک تدوین شده است. 
کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
سید  قم،  استان  زیست  محیط  حفاظت 
احمد شفیعی  با اشاره به برخی معضلات 
و چالش های زیست محیطی استان در 
سخنانی اظهار داشت: یکی از مهمترین این 
معضلات، بروز پدیده گرد و غبار و ریزگردها 
در استان قم بوده که سلامت عمومی جامعه 
را با خطرات و آسیب های جدی مواجه می 

کند. 
وی از تدوین طرح پیشنهادی مطالعه و 
شناسایی کانون های گرد و غبار در اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان قم خبر داد و 
گفت: این طرح به دنبال مطالعه و شناسایی 
حوزه های تاثیرگذار و تاثیرپذیر در رابطه با 

ریزگردها و گرد و غبار بوده و این پدیده را از 
جهات مختلف مورد بررسی قرار می دهد. 

معاون نظارت و پایش حفاظت محیط 
زیست استان قم یکی از مهمترین کانون 
های ایجاد گرد و غبار در استان را دریاچه 
نمک و دشت مسیله دانست و گفت: لایه 
های مطالعاتی 50 سال گذشته از جمله 
پوشش گیاهی و توسعه زمین های شور 
در این منطقه و دیگر رودخانه ها و تالابهای 

استان مورد توجه قرار گرفته است. 
این طرح  اینکه  بیان  با  پایان  در  وی 
محیط  حفاظت  سازمان  به  پیشنهادی 
زیست کشور و مدیریت بحران استان قم 
ارایه شده و در کمیته فنی شورای عالی 
آب بحث و بررسی می شود، تصریح کرد: 
قطعا مقابله با معضل گرد و غبار و ریزگردها 
نیازمند تخصیص اعتبارات لازم، برنامه ریزی 
و مدیریت صحیح و همکاری و هماهنگی 

همه دستگاهها و نهادهای اجرایی است. 

برای نخستین بار در قم برگزار می شود: 

مسابقه انشانویسی با موضوع تعاون 
معاون حفاظت محیط زیست استان قم اعلام کرد: 

مقابله با ریزگردها نیازمند تخصیص اعتبار

پیروزی  با  تقلید  مراجع  از  یکی   
خواندن برجام برای ملت ایران، گفت: 
بین  اختلاف  باعث  مسئله  این  نباید 
گروه های مختلف شود و من از عاقبت 
آنکه سبب اختلاف افکنی شدید شود، 

سخت نگران هستم. 
به گزارش مرکز خبر حوزه، آیت ا... العظمی 
ناصر مکارم شیرازی قبل از ظهر چهارشنبه در 
درس خارج فقه که در مسجد اعظم قم برگزار 
شد، با ابراز نگرانی شدید از اختلاف افکنی 
مسئله برجام در جامعه، گفت: این مسئله در 
حال تبدیل شدن به یک عنوان اختلاف انگیز 
بین گروه های مختلف است و من از عاقبت آنکه 
سبب اختلاف افکنی شدید شود، سخت نگران 
هستم. وی با تأکید بر اینکه برنامه جامع اقدام 
مشترک نقاط قوت فراوانی دارد، ابراز داشت: 
ممکن است نقاط ضعفی نیز داشته باشد؛ همه 
باید در فکر این باشند نقاط ضعف را حل و از 
آن عبور کنند و چنان نیست که راه حل نداشته 
باشد. استاد برجسته حوزه با بیان اینکه برجام 
پیروزی محسوب می شود، اظهار داشت: نباید 
این مسئله را فراموش کرد و البته نباید برجام 
سبب شود افراد در مقابل هم بایستند تا برخی 
بگویند »وای بر ما که چنین پیمانی بستیم« 
و برخی دیگر نیز بگویند »برجام بزرگ ترین 
افتخار کشور است«. وی با تاکید بر اینکه 
دشمنان به دنبال اختلاف افکنی شدید در 
جامعه هستند، گفت: »برجام« خدایی ناکرده 
نباید سبب اختلافات شدید شود؛ دشمن دلش 
می خواهد از این طریق در ملت اختلاف ایجاد 

شود تا بر ما مسلط شوند.

برای بررسی برجام مبارزه و اهانت نشود
آیت ا... مکارم شیرازی گفتگوی منطقی و 
مستدل را لازمه بررسی دقیق برجام دانست 
و ابراز داشت: بحث ها باید منطقی و مستدل 
و با محبت و دوستانه مطرح شود تا مشکل 
حل شود؛ افراد به گونه ای بحث نکنند که 
بحث ها به عنوان معارضه، مبارزه، اهانت و گاهی 

نسبت های ناروا دادن دنبال شود.
این مرجع تقلید بر ضرورت هوشیاری 
نسبت به برجام تأکید کرد و گفت: از فرصت ها 
باید به خوبی استفاده کرد و فراموش نکنیم 
دشمن مرتب حرف های ناموزون و نامربوط 
می زند؛ باید داخل خود را اصلاح کنیم و وحدت 

خود را برهم نزنیم.
اختلافات به نزاع تبدیل نشود

تکفیری ها  طرفی  از  کرد:  تأکید  وی 
مشکلاتی برای اسلام درست کرده اند؛ از سویی 
غربی ها حرف های نامربوط می زنند و نباید در 

داخل نیز مسئله ای به اختلاف و نزاع تبدیل 
شود که خدایی ناکرده در این صورت واویلا 

می شود. 
آیت ا... مکارم شیرازی در بخش دیگری از 
سخنان خود به آوارگان جنگ سوریه اشاره کرد 
و گفت: آوارگان در اثر همین جنگ های داخلی 

تبدیل به مشکلی در عالم اسلام شده اند.
آیا آوارگان جنگ باید بمیرند؟

با  افزود: در مناطقی که داعشی ها  وی 
قساوت و بی رحمی و وحشی گری مردم را به 
خاک و خون می کشند آوارگان مجبور به فرار 
هستند؛ اما این ها باید کجا بروند؟ آیا این افراد 
باید بمیرند؟؛ آتش افروزان جنگ چرا فکر این 

چیز ها را نمی کنند؟
این مرجع تقلید، جنگ افروزی را سبب 
عقب افتادگی، کشتار، خون ریزی و آوارگی 
دانست و گفت: عده ای که خودشان عامل 
جنگ هستند در اظهاراتی گفته اند »آوارگان 

پیدا شده بواسطه ایران و روسیه است که بشار 
اسد را تقویت می کنند«.

انتقاد شدید و ابراز تأسف از اظهارات 
نخست وزیر ترکیه

انتقاد شدید  با  مکارم شیرازی  ا...  آیت 
از نخست وزیر ترکیه، اظهار داشت: ایران و 
روسیه می گویند حکومت سوریه باید بدست 
مردم سوریه انتخاب شود و انتخابات برگزار 
کنید در حالی که شما از اطراف دنیا عده ای 
را جمع کردید و آموزش دادید و همه چیز را 
بهم ریختید و مردم بی گناه را آواره کردید حالا 

می گویید دیگران سبب آوارگی هستند؟
وی با ابراز تأسف شدید از اظهارات زشت و 
بی منطق و بی اساس، گفت: سوریه را به دست 
مردم سوریه بدهید؛ چطور همه جا دموکراسی 

خوب است برای سوریه خوب نیست؟
از تنبیه بدنی کودکان پرهیز شود

وی نام نیک گذاشتن و تعلیم قرآن و تادیب 
را از دیگر عوامل تربیت فرزندان عنوان کرد و 
گفت: تنبیه بدنی در موارد بسیار نادر باید باشد؛ 
مدارس و آموزشگاه ها از تنبیه بدنی بپرهیزند، 
چرا که اثر خوبی ندارد و ممکن است در 
مواردی ضرورت داشته باشد که نیازمند اذن 
اولیاء فرزند است؛ تنبیه بدنی نباید موجب 

انحراف کودکان شود.
این مرجع تقلید با اشاره به روایتی مبنی بر 
اینکه »اگر فرزند بر پدرش در کودکی جسور 
شود وقتی بزرگ شد نافرمانی می کند«، ابراز 
داشت: برخی افراد چنان فرزندان خود را آزاد 
می گذارند که هیچ حد و مرزی نمی شناسند و 

می گویند بچه را باید آزاد گذاشت.

آیت ا... مکارم شیرازی:

برجام برای کشور پیروزی محسوب می شود


